
تجمیع کارت های بانکی پیشــنهادی است که برای کاهش 
جرایم انجام شده از طریق کارت های بانکی چون اجاره آن ها 
مطرح می شــود اما این موضوع مورد تایید کارشناسی بانک 
مرکزی نیست و قرار اســت به زودی موضع رسمی این بانک 

اعلام شود.
به گــزارش ایســنا، هر بــار که آمــاری از بــروز تخلفات و 
سوءاســتفاده ها از کارت های بانکی اعلام می شود، تجمیع 
کارت های بانکی نیز به عنوان پیشنهادی به منظور کاهش یا 

رفع این تخلفات مطرح می شود. 

در این زمینه، برخــی از مراجع قانونی درگیــر با پیامدهای 
تخلفات در این حوزه می گویند که همه کارت های بانکی باید 
در یک کارت یا کارت های بانکی با سایر کارت های شهروندی 

مانند کارت ملی و ... ادغام شوند. 
پیش از این، رئیس پلیس پایتخت ساماندهی کارت های بانکی 
را درخواست و پیشنهاد کرده بود که تمامی کارت های بانکی 
در یک کارت تجمیع شود زیرا، از این طریق دیگر هیچ فردی 

حاضر به اجاره کارت خود نخواهد شد. 
طبق گفته وی، پرونده هایی در پلیــس آگاهی، پلیس فتا و 

... وجود داشــته که مجرمان با شــیوه اجاره کارت بانکی به 
سوءاستفاده از حساب بانکی شهروندان اقدام کرده اند. 

در این زمینه، پیش از ایــن نیز مهــران محرمیان_معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی گفته بود که جرائم انجام شده 
با کارت های بانکی با فیزیک ایــن کارت ها صورت نمی گیرد 
بلکه اطلاعات کارت است که با قراردادن آن در اختیار دیگران، 
امکان استفاده یا سوءاســتفاده از کارت فراهم می شود؛ اگر 
فردی شــماره کارت و اقلام امنیتی مانند تاریخ انقضا را در 
اختیار دیگران قرار دهد، در واقع امکان استفاده شخص دیگر را 

از کارت بانکی به او داده است و این بهره برداری لزوما نیازی به 
انتقال خود کارت ندارد. او همچنین بیان کرده که باید بررسی 
شــود که پیشــنهادهایی مانند ادغام کارت ها که در واقع به 
معنای یکی کردن فیزیک کارت ها است، چقدر به جلوگیری 

از تخلفات و سوءاستفاده ها کمک خواهد کرد؟
این اظهارات محرمیان در حالی اســت کــه به تازگی گفته 
می شــود، مجلســی ها از طرحی خبر می دهند که بر اساس 
آن تمام حســاب ها و کارت های بانکی جمع آوری و تبدیل 
به یک کارت با مشخصات افراد شــود که دیگر افراد سودجو 

نتوانند از این حســاب ها در جهت اهداف خودشان استفاده 
کنند، چون یک کارت است.  در واکنش به این موضوع، مهران 
محرمیان_معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در گفت وگو 
با ایسنا اظهار کرد: این موضوع مورد تایید کارشناسی بانک 
مرکزی نیست و در آینده موضع رسمی این بانک اعلام خواهد 
شــد.  وی تجمیع کارت های بانکی در یــک کارت را اصولی 
ندانست و گفت: در هیچ جایی از دنیا نیز این موضوع عملیاتی 
نشده و تقریباً نمونه ای در ســطح دنیا از تجمیع کارت های 

بانکی وجود ندارد.   

بر اســاس آخرین آمار رسمی منتشــره، اعتماد 
مصرف کننده ترکیــه در ماه اکتبــر ۵.۳ درصد 
افزایــش یافت. بــه گزارش ایســنا، بــه نقل از 
اکونومیــک، داده های موسســه آمــاری ترکیه 
)TurkStat( نشــان داد کــه شــاخص اعتماد 
مصرف کننده در ماه اکتبر به ۷۶.۲ افزایش یافته 

که از ۷۲.۴ در ماه سپتامبر بیشتر است.
این شاخص معیاری حیاتی از وضعیت کلی اقتصاد 

و نشان دهنده احساسات مصرف کننده نسبت به 
وضعیت مالی و وضعیت کلی اقتصــاد، همراه با 

تمایلات هزینه ها و پس انداز است.
تمامی زیرشــاخص ها در ماه افزایــش یافتند و 
وضعیت مالی خانوارها در حال حاضر با ۸.۴ درصد 
افزایش به ۵۷.۵ رســید. این در حالی اســت که 
شــاخص ارزیابی هزینه های پولی برای کالاهای 
بادوام طــی ۱۲ ماه آینده بــا ۲.۳ درصد افزایش 

به ۹۳.۱ رسید. شــاخص انتظار وضعیت عمومی 
اقتصادی با ۵.۳ درصد افزایش به ۷۷.۹ رسید، در 
حالی که انتظار وضعیت مالی خانوارها طی ۱۲ ماه 
با ۶.۷ درصد افزایش به ۷۶.۲ رسیده است. شاخص 
اعتماد مصرف کننده از نتایج نظرسنجی محاسبه 
می شود و در محدوده صفر تا ۲۰۰ ارزیابی می شود 
که نشان دهنده چشم انداز خوش بینانه با رقم بالای 

۱۰۰  و بدبینانه با رقم پایین تر است.

معــاون ســازمان ملی اســتاندارد گفــت: اگر 
مصالــح ســاختمانی مشــمول اســتاندارد 
اجباری بــدون رعایــت معیارهای اســتاندارد 
تولید شــوند، عمــل جــرم رخ داده و مجازات 
 قابل رســیدگی بــرای آن در نظر گرفته شــده 

است. 
احســان ســاده در گفت و گو با خبرنگار مهر در 
مورد وضعیت استانداردسازی مصالح ساختمانی 
به ویــژه بتــن، اظهار کــرد: بررســی وضعیت 
استانداردســازی مصالح ســاختمانی از جمله 
بتن مبتنی بــر آنالیزهای آزمایشــگاهی انجام 
می شود؛ یعنی ادارات استاندارد در سراسر کشور 
نمونه برداری می کنند و در آزمایشگاه تخصصی 
 دارای تجهیــزات لازم، آنالیــز آزمایشــگاهی

 انجام می شود.
معاون ارزیابی کیفیت ســازمان ملی استاندارد 
افزود: گاهــاً اخبــاری مبنی بر غیراســتاندارد 

بودن مصالــح از جمله بتن منتشــر می شــود 
که قابل رســیدگی اســت اما نکته این اســت 
که بتــن مشــمول اســتاندارد اجباری اســت 
 و مشــخصات فنــی بــرای ایــن کالا تعریف 

شده است.
وی ادامه داد: در صورتی که مصالح ســاختمانی 
مشمول اســتاندارد اجباری از جمله بتن بدون 
رعایت اســتاندارد تولید و عرضه شود مجازات 
 قابــل رســیدگی بــرای آن در نظــر گرفتــه 

شده است.
در واقــع برای ایــن عمل جرم انــگاری صورت 
گرفتــه اســت و بــا حضــور مقامــات قضائی 
اســتان بــه این مســاله رســیدگی می شــود 
حتــی ســازمان ملــی اســتاندارد می توانــد 
 علیه ایــن اقدام بــه دســتگاه قضائــی اعلام 

جرم کند. 
ســاده با بیان اینکه اســتاندارد و نمونه برداری 

یک علم است و باید منشــأ تولید را بررسی کرد، 
تصریح کرد: نظارت بر بازار فقط از سوی سازمان 
استاندارد انجام نمی شــود بلکه نهادهای دیگر 
از جمله ســازمان حمایت، تعزیــرات و… نیز 
در این حــوزه ورود می کنند ولی درســت این 
 اســت کــه بررســی اســتاندارد محصــولات 

در منشأ انجام شود. 
وی افــزود: در حــال حاضــر هــر کارخانــه و 
تولیدکننده ای که پروانه تولید داشــته باشــد 
و محصولی تولید کند که مشــمول اســتاندارد 
اجباری باشد از ســوی مأموران استاندارد مورد 
بازرســی قرار می گیرد. معــاون ارزیابی کیفیت 
ســازمان ملی اســتاندارد اظهار کرد: اگر تخلف 
احصا شــود واحد هم پلمپ می شــود و هم اگر 
جزو مواردی باشد که مشمول رسیدگی قضائی 
 باشد، پرونده قضائی تشکیل و به دستگاه قضائی 

معرفی می شوند.

مدیر بهره برداری و توسعه شبکه آب گفت: میزان 
آب مصرفی شرب تهران در حال حاضر ۴۰ هزار لیتر 

بر ثانیه در روز است.
به گزارش صــدا وســیما ملکوتــی در گفتگوی 
اختصاصی با رســانه ملی افزود: بــا حجم ذخایر 
۸۰۰ هزار مترمکعب، میزان مصرف ۴۰ هزار لیتر 
بر ثانیه اســت. بر اساس اســتاندارهای فعلی باید 

حجم ذخایر مخازن یک میلیــون و چهارصد هزار 
 مترمکعب باشد که به همین دلیل باعث شده حجم 

ذخایر افت کند.
مدیر بهره برداری و توســعه شــبکه آب در ادامه 
گفت: خشکســالی های پی در پی سه ساله باعث 
شــده اســت که میزان ذخایر آب شــرب تهران 
۲۲ درصد کاهــش پیدا کند که ایــن حجم باعث 

کاهش مخازن شده است. وی در پایان افزود: بنابر 
اعلام ســازمان هواشناســی در آبان ماه، بارش ها 
با تأخیر روبرو خواهد بود. مــردم در مصرف خود 
مدیریت کنند و از آب شــرب برای شستشو حیاط 
و ماشین اســتفاده نکنند و برای شستشو ظروف و 
 استحمام هم مدت زمان را کوتاه کنند تا آب پایدار

 داشته باشیم.

سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشــت ضمن ارائه توضیحاتی درباره روند بروز 
آنفلوآنزا در ســال جاری، گفت: پس از آغاز شیوع 
آنفلوآنزا حدود ۳ تا ۴ مــاه زمان می برد که به پیک 
رسیده و ســپس دوره بیماری طی شــود و بر این 
اساس حدس می زنیم این روند بیماری تا بهمن ماه 
ادامه داشته باشد. دکتر شهنام عرشی در گفت وگو با 
ایسنا، با اشاره به اینکه همه ساله با شروع فصل پاییز 
انتظار داریم آنفلوآنزا با شــدت های متفاوت شروع 
شود، گفت: اصولا تا پیش از این انتظار ما این بود که 
از اواســط آبان ماه به تدریج موارد بیماری افزایشی 
شود ولی امسال برخلاف انتظار ما، این روند افزایشی 
هم در نیم کره شمالی و هم در کشور ما حدود ۳ یا ۴ 
هفته زودتر آغاز شده است و از اول مهر ماه افزایش 

موارد آنفلوآنزا آغاز شد.
وی افزود: بویژه در هفته گذشــته موارد بیماری به 
شــدت افزایش یافت تا جایی که حدود ۵۰ درصد 
نمونه هایی که علائم سرماخوردگی داشتند، موارد 

آنفلوآنزا بوده اند. البته این آمار بســته به گروه های 
مختلف مقــداری متفاوت اســت. رونــد بیماری 
آنفلو آنزا هر ســاله بررسی می شــود تا همکاران 
دانشگاهی و پزشکان در جریان باشند که بی دلیل با 
تشخیص های دیگر از آنتی بیوتیک ها استفاده نکنند.

او درباره علت زودتر شروع شدن روند افزایشی بروز 
آنفلوآنزا در ســال جاری، توضیح داد: این روند تنها 
مختص کشور ما نیست و همانطور که ذکر شد در 
سایر کشورها هم روند افزایشی بروز بیماری آنفلوآنزا 
زودتر آغاز شده است. در طول دو سال گذشته که با 
شیوع بالای کرونا در کشورها مواجه بودیم، شیوع 
آنفلوآنزا به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی نظیر 
استفاده از ماسک و شستن دست ها، فاصله گذاری 
اجتماعی و... کاهشی بود، اما امسال که کمتر شاهد 
رعایت پروتکل ها هستیم، بروز موارد افزایشی دور از 
انتظار نیست. البته لازم است سایر دلایل تخصصی 

هم مورد بررسی قرار گیرد.
عرشی درخصوص نوع فعلی آنفلوآنزا که شیوع پیدا 

کرده اســت،  اظهار کرد: اکنون بیش از ۹۵ درصد 
موارد آنفلوآنزا در کشــور ما نوع A است و در سایر 
کشورها هم این روند مشاهده می شود و تعداد موارد 
آنفلوآنزای نوع B کمتر است. بر این اساس یک سوم 
موارد آنفلوآنزا در کشــور H۱N۱ و حدود دو سوم 
نیز نوع H۳N۲ اســت. وی درباره پیش بینی روند 
بروز آنفلوآنزا طی فصل سرد امسال، بیان کرد: پس 
از آغاز شیوع آنفلوآنزا حدود ۳ تا ۴ ماه زمان می برد 
که بیماری به پیک رسیده و ســپس دوره بیماری 
طی شود و بر این اســاس حدس می زنیم این روند 
تا بهمن ماه ادامه داشــته باشد. شدت بروز آنفلوآنزا 
در سال جاری وابســته به رعایت بهداشت فردی و 
دقیقا همان پروتکل هایی است که برای پیشگیری 
از ابتلا بــه کرونا ذکر می کردیم. اگــر فردی علائم 
ســرماخوردگی داشته باشــد لازم است که فاصله 
ایمن با او رعایت شود و حتی خود فرد سعی کند دو 
تا سه روز در منزل استراحت کند تا از انتقال بیماری 

به سایرین پیشگیری شود.

عمان از ابتدای سال جاری با بهره گیری از افزایش 
درآمدهای نفت خــام، ۳.۴ میلیــارد ریال )۸.۸ 
میلیارد دلار( از وام های خارجی خود را بازپرداخت 

کرده است.
بر اســاس داد  های وزارت دارایی عمان، مسقط به 
بهره برداری از مازاد مالی ناشی از افزایش متوسط   

قیمت نفت برای کاهش هزینــه و خطرات بدهی 
عمومی ادامه می دهد. این داده ها همچنین نشان 
داد که عمان ۱۰۲ میلیون ریال )۲۶۵ میلیون دلار( 

از وام های داخلی خود را پرداخت کرده است.
داده های وزارت دارایی حاکی از آن است که حجم 
بدهی عمومی از ابتدای ســال تاکنون حدود ۲.۴ 

میلیارد ریال )۶.۲ میلیارد دلار( نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته کاهش یافته و تا پایان ماه اوت 

۲۰۲۲ به حدود ۱۸ میلیارد ریال رسیده است.
با توجه به بهبود چشم انداز مالی و اقتصادی آینده، 
همه آژانس های رتبه بندی بین المللی اعتبار عمان 

را از پایان سال گذشته افزایش دادند.

بانک مرکزی مخالف تجمیع کارت های بانکی است؟

صعود رشد اقتصادی ترکیه

تولید مصالح ساختمانی غیراستاندارد جرم است

مصرف لحظه ای آب در تهران 40 هزار لیتر بر ثانیه روند افزایشی آنفلوآنزا در کشور

عمان ۸.۸ میلیارد دلار از بدهی خارجی خود را بازپرداخت کرد

پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      2610| یکشنبه  اول  آبان ماه 1401 |  26 ربیع الاول 1444 | 23  اکتبر  2022 |  8 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 3

سایه صنایع بزرگ 
بر رشد تولید صنایع 

کوچک و متوسط

مشوق  های 
جدید مالیاتی برای 

شرکت  های دانش بنیان

سردرگمی مردم 
در صف نان کارتی

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

بازار مسکن 
در حالت انتظار

افزایش معامــلات املاک 
و آپارتمان ها در حاشــیه 
شهرها دلیل افزایش قیمتها 
بوده است. مسکن در شرایط 
فعلی ابدا در رکود قرار ندارد. بخش مسکن بیشتر 
در حالت انتظار قــرار دارد و رکــود در آن دیده 
نمی شود. مسکن در انتظار برجام و دیگر مسائل 
کلان اقتصادی قرار گرفته اســت. بنابراین اینکه 
 عنوان می شود مســکن در رکود قرار دارد کاملا 

برداشت نادرستی...

  بیت الله ستاریان، کارشناس 
مسکن 
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بازار ارز
در  ابهام 

عقبگرد 
شاخص کل

افزایش حاشیه نشینی جایگزین تولید مسکن دولتی شد 

جهش  قیمت  مسکن  مهر
صفحه4

صفحه2

سهم کمتر از  یک  درصدی 
صادرات کالا با فناوری بالا

رئیس  اتاق  ایران   در  مراسم   روز ملی   صادرات   مطرح   کرد

یک کارشــناس اقتصادی گفت: بــه طور طبیعی 
ناآرامی ها اثر منفــی خود را بر بــازار دارند اما بازار 
ارز مشــخصا این روزها تحت تاثیر ابهام پیش روی 
مذاکرات، سیاست آمریکا در قبال ایران و همچنین 
موضع احتمالی سازمان ملل در قبال کشور است و تا 
زمانی که تکلیف این سه مساله روشن نشود؛ ابهام 
بازار ارز تداوم خواهد داشــت. نزدیک به دو هفته 
پیش خبر آزادسازی ۷میلیارد از پول های بلوکه شده 
ایران منتشر شد که با واکنش های متفاوتی از سوی 
رسانه های داخلی مبنی بر صحت آن مواجه شد تا 
اینکه یکی از رسانه های خارج از کشور صحت این 
خبر را تایید کرد؛ گفتنی است که در فروردین ماه 
سال جاری نیز خبری مبنی بر آزادسازی ۷ میلیارد 

دلار از منابع ایران در خارج از...

روز گذشته قیمت سهام اغلب بزرگان بازار ریزش 
داشــت و کگل ، کچاد و فولاد بیشترین تأثیر را در 
افت شاخص کل بورس داشتند و در مقابل نمادهای 
شتران ، شپنا و حکشتی بیشــترین تأثیر مثبت را 
بر شــاخص کل بازار به ثبت رســاندند. به گزارش 
اقتصادنیوز، روز گذشته بازار بورس به وسیله صورت 
های شش ماهه منتشر شــده، حمایت می شد و 
شاخص های بازار در نیمه اول معاملات رشد کردند 
اما در نیمه دوم بازار افت قیمت سهم های سنگین، 
باعث منفی شدن شاخص کل شد. در معاملات روز 
شنبه ۳۰ مهر ماه، شاخص کل بورس تهران نسبت 
به روز معاملاتی قبل هزار و ۲۱۹ واحد ریزش کرد و 
به رقم یک میلیون و ۳۰۸ هزار و ۹۴۶ واحد رسید. 

شاخص کل هم وزن بورس...



اقتصاد2
ایران

مشوق  های جدید مالیاتی برای 
شرکت  های دانش بنیان

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور با صدور 
بخشنامه ای، مشــوق  های مالیاتی برای شرکت 
 های دانش بنیان را جهت اجرا به ادارات کل امور 
مالیاتی ابلاغ کرد. به گزارش رسانه مالیاتی ایران، 
داود منظور در راســتای سیاست  های حمایت از 
تولید و تحقق شعار ســال »تولید، دانش بنیان، 
اشتغال آفرین«، بخشنامه مربوط به نحوه اجرای 
بند )ب( ماده )۱۱( قانون جهش تولید دانش بنیان 
در ارتباط با مشوق  های مالیاتی برای شرکت  های 
دانش بنیان را جهت اجرا به ادارات کل امور مالیاتی 

سراسر کشور ابلاغ کرد.
مطابق این بخشنامه، معادل هزینه های انجام شده 
در طول زمان بندی و تا سقف هزینه های مندرج 
در طرح یا پروژه های تحقیق و توســعه مصوب 
بر اســاس راهبردها و اولویت  هــای اعلامی و در 
چارچوب مواد )۱۴۷( و )۱۴۸( قانون مالیات  های 
مستقیم مصوب سال ۱۳۹۴ و سایر مقررات مرتبط 
به عنوان اعتبار مالیاتی با قابلیت انتقال به سنوات 
آتی به اشخاص مشمول اعطا می شود و معادل آن، 
از مالیاتی قطعی موضوع ماده )۱۰۵( قانون مالیات  
های مستقیم مربوط به سال انجام هزینه مذکور یا 

سال  های بعد کسر می شود.

بهبود خدمات مرکز سامان ارتباط
بانک سامان با هدف بهبود کیفیت ارائه خدمات 
و افزایش رضایتمندی مشــتریان، تغییراتی در 
ســاختار مرکز تماس خود ایجاد کرد. به گزارش 
سامان رسانه، بانک ســامان با ایجاد تغییراتی در 
ساختار مرکز تماس خود، ضمن یکپارچه سازی 
تمامی درگاه های ارتباطی، کیفیت ارائه خدمات 
خود به مشــتریان را افزایش داد.براین اساس با 
تغییرات صــورت گرفته، از این پس مشــتریان 
ویژه و خاص بانک ســامان می تواننــد از طریق 
شماره ۰2۱6۴22 خدمات خود را دریافت کنند. 
همچنین با ادغام سرویس تل بانک و تلفن بانک، 
مشتریان بانک سامان این امکان را خواهند داشت 
تا مراحل دریافت خدمات خود را مدیریت کنند. 
همچنین خدمات تل بانک برای تمامی مشتریان 

تلفن بانک نیز فعال شده است. 

سرپرست بانک مسکن اعلام کرد
عملکرد بانک مسکن در 7 ماهه اول سال 
جاری در پرداخت تسهیلات، معادل کل 

تسهیلات پرداختی در سال 1400 است
سرپرست بانک مســکن اعلام کرد: عملکرد بانک 
مســکن در ۷ ماهه اول ســال جــاری در پرداخت 
تسهیلات، معادل کل تســهیلات پرداختی در سال 
۱۴۰۰ است.به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن - 
هیبنا، دکتر علی عسکری سرپرست بانک مسکن با 
اعلام این خبر گفت: بانک مسکن در راستای سیاست 
های دولت محترم و اجرای برنامه های دولت مبنی بر 
کمک به خانه دار کردن اقشار گوناگون جامعه علی 
الخصوص گروه هدف، تاکنون نســبت به پرداخت 
۷۳2 هزار میلیارد ریال تســهیلات اقدام کرده است 
که معادل کل تســهیلات اعطایی در سال گذشته 
است. بدیهی است تا پایان سال جاری شاهد رشد قابل 
ملاحظه ایی در پرداخت تسهیلات نسبت به پایان سال 
قبل خواهیم بود.عسکری افزود: با توجه به فعالیت 
تخصصی بانک مســکن، عمده تسهیلات این بانک 

به ساخت واحدهای مسکونی تخصیص یافته است. 

همکاری بانک قرض الحسنه مهر 
ایران و وزارت علوم آغاز شد

بانک قرض الحسنه مهر ایران با انعقاد تفاهم نامه 
همکاری با وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری، در 
مسیر تحقق عدالت اجتماعی و حمایت از استادان و 
کارکنان دانشگاه ها گامی بلند برداشت.به گزارش 
روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، این 
بانک در راستای اهداف و مأموریت های ذاتی خود 
و در جهت گسترش فرهنگ قرض الحسنه در میان 
آحاد جامعه با اولویت مراکز علمی و دانشــگاه ها، 
با وزارت علــوم، تحقیقات و فنــاوری تفاهم نامه 
همکاری امضا کرد.با حضور دکتر »ســید سعید 
شمسی نژاد« مدیرعامل و »عیسی امامی« رئیس 
هیأت مدیره بانک و همچنین دکتر »علی خطیبی« 
معاون اداری مالی و مدیریــت منابع وزارت علوم 
تحقیقات و فناوری، تفاهم نامه همکاری برای تمرکز 
پرداخت حقوق پرسنل وزارت علوم توسط بانک 
قرض الحسنه مهر ایران و پرداخت وام قرض الحسنه 
به اعضای هیأت علمی و کارکنان آن وزارتخانه به 

امضا رسید.

خبر

رئیس اتاق ایران در مراســم 
 روز ملــی صــادرات، ایجاد 
شــورای تجــارت خارجی 
بــه منظــور یکپارچگی در 
سیاست گذاری های تجاری 
و توجه به تحــولات جهانی در برنامه هفتم توســعه را 

مهم خواند.
مراسم بیست وششمین سال روز ملی صادرات به همت 
اتاق ایران و با حضور رئیس جمهــور، معاون اقتصادی 
رئیس جمهور و وزیر صنعت، معدن و تجارت، در سالن 
اجلاس سران برگزار شــد. در این مراسم غلامحسین 
شافعی، رئیس اتاق ایران از ضرورت ایجاد شورای تجارت 
خارجی به منظور یکپارچگی در سیاســت گذاری های 
تجاری و توجه به تحولات جهانی در برنامه هفتم توسعه، 

سخن گفت.
شافعی مدیریت واحد را یکی از نیازهای مهم و قدیمی 
کشور عنوان کرد که به دلیل تعدد دستگاه های درگیر و 
نبود مدیریت یکپارچه در تجارت خارجی آسییب های 

جدی را به روند توسعه اقتصادی کشور وارد کرده است.
او طبق یافته های مرکز پژوهش های اتاق ایران، گفت: 
بر اســاس قوانین مصوب در ایران حدود ۴۴ دســتگاه 
به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم درگیــر تجارت 
هستند. در کشــورهای موفق که تجارت خارجی آنها 
رشد قابل توجهی داشته، مرکز واحد و مشخصی برای 
سیاست گذاری شکل گرفته و تجربه نشان می دهد که 
این تفکر به کاهش هزینه مبادله در روند تجارت کمک 
می کند، بنابراین خواســته بخش خصوصی تشکیل 

شورای تجارت خارجی است.
بر اســاس اظهارات رئیس اتاق ایــران حجم صادرات 
غیرنفتی و ترکیب آن در دنیا، قدرت اقتصادی، سیاسی 
و فنی محسوب شــده و امروز با ابزار دیگری این قدرت 
ســنجیده نمی شــود. پس در ایران نیازمند نگاه های 
بلندمدت در حوزه صادرات و سیاســت های خارجی 

هستیم.
شافعی بازنگری در شیوه نقش آفرینی در زنجیره ارزش 
جهانی را مورد توجه قرار داد و درباره رویکرد برنامه های 
بالادستی به ویژه برنامه هفتم توسعه که در شرف تدوین 
است نسبت به صادرات غیرنفتی، تاکید کرد: ضرورت 
دارد در حوزه صادرات غیرنفتی بــه دنبال یک تحول 
اساسی باشیم. بررســی ده قلم عمده صادراتی کشور 
نشان می دهد که محصولات پتروشــیمی و میعانات 
گازی تقریبا نیمی از صادرات غیرنفتی ایران را تشکیل 

می دهند. تمرکز جغرافیایی صادرات ایران به گونه ای 
است که سهم ۵ شریک اصلی صادراتی ایران حدود ۷۰ 
تا ۷۵ درصد صادرات ایران را تشکیل می دهند. بررسی 
نوع کالاهای صادراتی حاکی از غلبه کالاهای با فناوری و 
ارزش افزوده پایین است. از طرفی در چند سال اخیر سهم 
کالاهای با فناوری بالا در ترکیب صادرات زیر یک درصد 
بوده است و بخش بیشتر صادرات ایران مبتنی بر منابع 
بوده که محرک رشد و توسعه اقتصادی نیست که این 

زنگ خطری برای کشور به شمار می آید.
به باور رئیس اتاق ایران، افزایش صادرات، مستلزم تولید 
کالای با کیفیت است و تولید چنین کالایی به تکنولوژی 
بالا نیازمند دارد که متاســفانه در ایران این روند شکل 
نگرفته است. او تصریح کرد: در منطقه ای با تحولات شدید 
سیاسی و اقتصادی قرار داریم که سیاست های دولت های 
حاکم، نقش پررنگی در تحولات و آینده بخش خصوصی 
دارد. بنابراین برنامه ریزی برای همکاری های بلندمدت با 

همسایگان، بسیار مهم است.

رییسی در بیست و ششمین سالروز ملی 
صادرات خبر داد

پیشنهاد بسته ای برای رفع مشکلات تجاری
رئیس جمهور در مراســم روز ملی صادرات با اشاره به 
برنامه هفتم توســعه گفت: در برنامه هفتم توسعه به 
جایگاه تجارت و صادرات تاکید شــده؛ افزایش کمی و 
کیفی صادرات نشانه قدرت اقتصادی و البته خوب عمل 
کردن بخش های سیاسی کشور است. ابراهیم رئیسی، 

رئیس جمهوری در مراسم گرامیداشت روز ملی صادرات 
از همه دســت اندرکاران به ویژه صادرکنندگان که در 
عرصه صادرات افتخارات بزرگی برای کشور آفریدند و 
با وجود تحریم ها و تهدیدها باعث رشد صادرات کشور 
شدند، قدردانی کرد و گفت: رشد ۴۰ درصدی صادرات 
در سال گذشته و رشد ۱۳ درصدی صادرات غیرنفتی در 
سال جاری نشان از عزم صادرکنندگان و فعالان اقتصادی 
است. رئیس جمهور مراسم گرامیداشت روز ملی صادرات 
را نماد و نمودی از توجه به صــادرات و صادرکنندگان 
دانســت و افزود: طبیعتا در این نشســت باید به موانع 
صادرات و راهکارهای رشد صادرات توجه شود و در این 
زمینه بهتر و بیشتر از هر نظر، دیدگاه های صادرکنندگان 

قابل توجه است.
رئیسی با بیان اینکه کارگروه هایی که برای رشد صادرات و 
رفع موانع پیش روی صادرکنندگان فعالیت می کنند، باید 
به نگاه ها و نظرات صادرکنندگان بیش و پیش از دیگران 
توجه کنند، اظهار داشت: صادرکنندگان میدان داران 
این عرصه هســتند و صادرات بدون تردید لازمه یک 

تولید پایدار است.

باید سهم ایران از اقتصاد منطقه را احیا کنیم
رئیسی آمار ارائه شده از ســوی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت مبنی بر رشد ۵ درصدی تولید را خبری بسیار 
خوب توصیف و خاطرنشان کرد: همچنین اخبار رشد آمار 
تولید تجهیزات و ابزار تولید، رشد شرکت های بورسی، 
کاهش نرخ بیکاری در کشور، ارتباط با زیرساخت های 

اقتصادی سازمان شانگهای و آســیا و اتحادیه اوراسیا، 
برداشــتن موانع ارتباطات همســایگی و فعال شدن 
ارتباطات مختلف با کشورهای همسایه خبرهای خوبی 
برای بخش تولید و اقتصاد و در نتیجه رشد و پیشرفت 

کشور است.
رئیس جمهور با اشــاره به زمینه گســترش ارتباطات 
اقتصادی با کشــورهای منطقه گفت: باید سهم ایران 
از تعاملات اقتصادی منطقــه از جمله در ترانزیت کالا، 
گردش پولی و مالی و سایر عرصه های اقتصادی را احیا 
کنیم. دولت در این زمینه تمام تلاش خود را به کار گرفته 
و آنچه امروز در این مراسم شاهد بودیم نیز نشان می دهد 

که فعالان اقتصادی نیز در این عرصه فعال هستند.
رئیسی دستاوردهای ارائه شده در این مراسم را گواه آن 
دانست که رشد اقتصادی در کشور آرمانی دست نایافتنی 
نیست و افزود: دست یافتن به نرخ رشد حدود ۵ درصد 
در شش ماهه اول فعالیت این دولت، یعنی در شش ماهه 
دوم سال ۱۴۰۰، یعنی اینکه امســال بیش از ۵ درصد 
رشد تولید را خواهیم داشت و حتما نرخ رشد اقتصادی ۸ 
درصد که هدف گذاری شده، قابل دستیابی است، چرا که 

زیربناهای آن در کشور وجود دارد.

تراز تجاری کشور در حال مثبت شدن است
رئیس جمهور اظهار داشت: مردان و زنان و انسانهای با 
اراده ای در میدان اقتصاد داریم که اگر موانع از پیش روی 
آنها برداشته شود، این انگیزه و اندیشــه را دارند که با 
همگرایی و همکاری کارها را در مسیر تحقق اهداف رشد 
اقتصادی کشور پیش ببرند، کما اینکه بخش هایی از این 
هدف تحقق پیدا کرده است. رئیسی با اشاره به آمار ارائه 
شده مبنی بر اینکه تراز تجاری کشور در حال مثبت شدن 
است، تصریح کرد: مثبت شدن تراز تجاری کشور به دست 
توانای شما صادرکنندگان و تولیدکنندگان عزیز در حوزه 

کشاورزی، صنعت و معدن کاملا امکان پذیر است.
رئیس جمهور با بیان اینکه رشد اقتصادی کشور دشمن 
را عصبانی کرده است، خاطرنشان کرد: برقراری رژیم 
تحریم ها بر ایران اسلامی همه برای این است که کشور 
رشد نکند، تولید و صادرات نداشته باشد، مولد نبوده و 
مصرف کننده باشد. رئیسی اضافه کرد: وقتی شما اراده 
می کنید که در تولید و صادرات حرف برتر را در منطقه و 
جهان داشته باشید، او عصبانی می شود، چون می گوید 
ما در وزارت خزانه داری آمریکا نقشه کشیدیم، نیروهای 
بسیاری را گذاشتیم که هر جای دنیا شما حضور یافتید، 
شما را متوقف کنند، اما شما از میانه همه این تحریم ها 
 و تهدیدات صادرات، تولید، رشــد اقتصــادی و امید 

خود را بالا می برید.

غلامحسین شافعی در مراسم روز ملی صادرات مطرح کرد

سهم کمتر از یک  درصدی صادرات کالا با فناوری بالا

رشد تولید در صنایع بزرگ، متوسط و کوچک؛
سایه صنایع بزرگ بر رشد تولید 

صنایع کوچک و متوسط
بررسی ها نشان می دهد رشد تولید شرکت های 
بزرگ در ۱۸ ماه گذشته به شکل قابل توجهی بالاتر 

از رشد تولید صنایع کوچک و متوسط بوده است.
بنا به گزارش منتشر شــده از پژوهشکده پولی و 
بانکی بر اســاس تراز نامه 2۸۰ شرکت بورسی، 
صنایع را می توان بر اساس اندازه ان ها به سه دسته 
تقسیم کرد؛ بنگاه های بزرگ، متوسط و کوچک. 
بنگاه های بزرگ به واسطه اینکه به منابع مالی و 
تسهیلات نظام بانکی دسترسی راحت تری دارند و 
همچنین در بازار هایی فعالیت می کنند که شکل 
انحصاری یا عموما شبه انحصادی داشته، به رانت 
ها و امتیازات نسبت به ســایر بنگاه ها دسترسی 
متفاوتی دارند. از طرفی به این علت که این بنگاه ها 
سهم بالایی از اقتصاد کشور دارند، نوسانان تولید ان 
اثر بالایی بر نوسانات شاخص کل می گذارد. برای 
طبقه بنده بنگاه ها به اندازه فروش ان ها پرداخته 
شــتده، بنگاه هایی که در دو ســال اخیر جز 2۰ 
درصد بالای فروش در کشور بوده اند جز بنگاه های 
بزرگ، ۴۰ درصدی که کمترین فروش را داشته در 
رده بندی بنگاه های کوچک و مابقی در گروه بنگاه 

های متوسط قرار گرفته اند.
رشد تولید شرکت های بزرگ در تمامی یک سال 
و نیم گذشته رشد تولید شرکت های بزرگ بالاتر 
از رشد شرکت های کوچک و متوسط بوده است. 
به غیر از یک برهه زمانی در پایان ســال ۱۴۰۰ و 
آغاز ســال جاری که رشد شــرکت ها در اندازه 
های مختلف به هم نزدیک شــدند، در مابقی ۱۸ 
ماه گذشته رشد شرکت های بزرگ به شکل قابل 
توجهی بالاتر از سایرین بوده است. به عبارت دیگر 
در ماه های نخست سال سال گذشته رشد شرکت 
های بزرگ به شکل قابل توجهی بالاتر از سایرین 
بوده، اما در ماه های پایانی سال گذشته و آغازین 
۱۴۰۱ رشد تولید در شرکت های بزرگ، متوسط و 
کوچک به هم نزدیک شدند، بار دیگر با شروع سال 
جاری با منفی شدن تولید در شرکت های کوچک 
و متوسط، رشد تولید در شــرکت های بزرگ از 

مابقی فاصله گرفت.

فعال بخش معدن مطرح کرد؛
چالش و موانع پیش روی واردات 

ماشین آلات معدنی
فعال بخش معدن گفت: فرســوده بودن ماشین 
آلات، فرســایش و هزینه بســیار زیــادی برای 
معدنکاران و کشــور در زمینه ســوخت و تأمین 

قطعات دارد.
به گزارش دنیای معدن، نادعلی اسماعیلی درباره 
چالش های پیــش روی بخش معدن بواســطه 
فرسوده بودن ماشین آلات در این بخش اظهار کرد: 
یکی از نگرانی های به حق معدن کاران فرسوده 

بودن ماشین آلات در این بخش است.
فعال بخش معدن با اشــاره به آســیب هایی که 
فرسوده بودن ماشین آلات به این بخش وارد کرده 
است، افزود: فرسوده بودن ماشین آلات، فرسایش 
و هزینه بسیار زیادی برای معدنکاران و کشور در 

زمینه سوخت و تأمین قطعات دارد.
وی با بیان اینکه معدن جزو منابع درآمدی کشور 
محسوب و باید توجه ویژهای به این بخش شود، 
گفت: طبق صحبت همه مســئولان با توجه به 
اولویتی که معدن برای کشور دارد بهترین راه برای 
رفع مشکلات در این بخش این است که راهکاری 
اندیشیده شود تا معدنکاران بتوانند ماشین آلات 
مورد نیاز خود را از برندهای مطرح دنیا تهیه کنند 
تا بتوانیم از ظرفیت بخش که دارای مزیت هستیم و 
معادن غنی در کشور داریم به خوبی استفاده کنیم.
اسماعیلی در پاسخ به این سوال که چه موانعی بر 
سر راه واردات ماشین آلات معدنی در کشور وجود 
دارد بیان کرد: دیدگاهی در کشور وجود دارد که در 
راستای حمایت از تولید موانعی را بر سر راه واردات 
ماشین آلات معدنی قرار می دهند اما نمی دانند که 
معدن به عنوان یکی از منابع مهم کشور در حال 
حاضر در حال چرخاندن اقتصاد کشور است و ارز 
آوری زیادی برای کشــور دارد در غیر این صورت 
بهای بیشتری به آن می دادند و موانع را از پیش 
روی این بخش بر می داشتند تا بتوانیم از ظرفیت 
بالقوه ای که کشــور در این زمینه دارد به خوبی 

استفاده کنیم.
فعال بخش معدن با بیان اینکه حتی واردات ماشین 
آلات معدنی که در کشــور تولید نمی شوند نیز 
ممنوع است تصریح کرد: موانعی بر سر واردات در 
راستای حمایت از تولید قرار داده شده است اما در 
این بین ممنوع بودن واردات ماشین آلاتی که در 
کشور تولید نمی شود هیچ الزامی ندارد اما باز هم 
شاهد هســتیم که از واردات این ماشین آلات به 

کشور جلوگیری می شود.
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یک کارشــناس اقتصادی گفت: به طور طبیعی 
ناآرامی ها اثر منفی خود را بر بــازار دارند اما بازار 
ارز مشخصا این روزها تحت تاثیر ابهام پیش روی 
مذاکرات، سیاست آمریکا در قبال ایران و همچنین 
موضع احتمالی سازمان ملل در قبال کشور است 
و تا زمانی که تکلیف این سه مساله روشن نشود؛ 

ابهام بازار ارز تداوم خواهد داشت.
به گزارش خبر آنلاین نزدیــک به دو هفته پیش 
خبر آزادســازی ۷میلیارد از پول های بلوکه شده 
ایران منتشر شد که با واکنش های متفاوتی از سوی 
رسانه های داخلی مبنی بر صحت آن مواجه شد تا 
اینکه یکی از رسانه های خارج از کشور صحت این 
خبر را تایید کرد؛ گفتنی اســت که در فروردین 
ماه ســال جاری نیز خبری مبنی بر آزادســازی 
۷ میلیارد دلار از منابع ایران در خارج از کشــور 
منتشر شده بود که در نهایت مشخص نشد که این 

پول های در کجا هزینه شده است.
از زمان انتشــار اولین خبر مبنی بر آزادسازی ۷ 
میلیارد از پول های بلوکه شــده ایران در خارج از 
کشــور هیچ خبر تکمیلی دیگر از سوی مقامات 
منتشر نشده است و ابهام شــدیدی در بازارهای 
مالی کشور حاکم است همان طور که از وضعیت 

مذاکرات هسته ای خبری به میان نمی آید.
یکی از این بازارهای که ایــن روزها فعالان آن با 
ابهامات شدیدی مواجه هســتند، بازار ارز است. 

طبق آخرین بررســی های صورت گرفته قیمت 
دلار در بازار آزاد در یک قدمــی ۳۳ هزار تومانی 

قرار دارد.

بانک مرکزی می تواند جهش نرخ ارز را 
متوقف کند؟

کامران ندری، کارشناس اقتصادی در گفت و گو 
با خبرآنلاین و در پاسخ به این پرسش که ممکن 
است آزادسازی ۷ میلیارد از پول های بلوکه شده 
ایران در خارج از کشــور بر قیمت ارز اثر گذارد یا 
خیر؛ گفت: قیمت ارز به خیلی از عوامل وابســته 
اســت و یکی از عواملی که بر بــازار اثر می گذارد 
عرضه ارز است. این منابع ازاد شده در حال حاضر 
متعلق به بانک مرکزی است چراکه دولت ریال آن 
را در گذشته گرفته اســت و در صورتی که بانک 
مرکزی تصمیم بگیرد که این ارز را روانه بازار کند 
می تواند بر روی کاهش قیمت اثر گذارد البته این 
سناریو با فرض ثابت بودن تقاضا مطرح می شود و 
تقاضا برای ارز نیز یکــی دیگر از فاکتورهای مهم 

تعیین کننده قیمت است.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه افزود: تا زمانی 
بانک مرکزی می تواند بر روی نرخ ارز اثر کاهشی 
داشــته باشــد که این ذخایر را در اختیار دارد و 
می تواند روانه بازار کند و باعث تقویت ارزش پول 
ملی ما در مقابل ارزهای خارجی شود و اینکه برای 

چه مدت بازار ارز قابل کنترل خواهد بود وابسته به 
تصمیمات سیاست گذاران است.

نــدری در ادامه افــزود: اینکه چقــدر از این ارز 
می خواهد بــه بازار عرضه شــود، به چه شــکل 
می خواهد به بازار عرضه شــود و اینکه چقدر این 
خبر صحت دارد و در عمل شــدنی است یا خیر، 
ســوالاتی اســت که از آنجا که مــا از تصمیمات 
سیاست گذاران خبر نداریم پاســخی برای آنها 
نیســت و قابل پیش بینی نیســت که چه اتفاقی 

خواهد افتاد.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه گفت: یکی از 
مشکلات سیاســتگذاران ما این است که ارتباط 
آن ها با بازار خیلی ارتباطات شفاف و روشنی نیست 
در نتیجه درجه نااطمینانی در بازار ما بالا است. اگر 
فعالان اقتصادی از برنامه سیاستگذار مطلع باشند 
و اطمینان داشته باشند که سیاستگذار رفتار خود 
را تغییر نخواهد داد، می تواند به اقتصاد کمک کند 
و در این زمینه به نظر میرسد که سیاستگذار تنها 
به اعلام این خبر اکتفا کــرده و در نتیجه ما نمی 

دانیم که در عمل چقدر تحقق پیدا کرده است.
کامران نــدری در ادامه گفت: خــود این خبر به 
تنهایی می تواند اثر خود را بــر بازار و کنترل نرخ 
ارز داشته باشد اما در بازار این خبر خیلی موقتی و 
خیلی کوتاه مدت می توانست از شدت افزایش نرخ 
بکاهد. در نتیجه پس از مدتی اثر این خبر نیز از بین 

خواهد رفت و با توجه به تزریقی که به بازار صورت 
می گیرد واقعیت مشخص خواهد شد.

پیش بینی درجه اعتبــار حرف های 
سیاست گذار دشوار شده است

وی در ادامه گفت: برای ما به عنوان یک تحلیلگر 
پیش بینی رفتار سیاست گذار و حتی پیش بینی 
درجه اعتبار حرف های سیاســت گــذار خیلی 

دشوار است.
ندری در ادامــه در پاســخ به این پرســش که 
ناآرامی های اخیر چه تاثیری بــر بازار ارز خواهد 
گذاشــت؛ گفت: ســاعت کاری صرافی ها کمتر 
خواهد شد و زمانی که افراد برای تامین ارز مورد 
نیاز خود مراجعه می کننــد می بینند که صرافی 
کار نمیکند و در مضیقه قرار می گیرند اما مسئله 
اصلی به این برمی گردد که ما در آینده چقدر درآمد 
ارزی خواهیم داشت و تا چه اندازه می توانیم از این 
درآمد ارزی اســتفاده کنیم و همه اینها به برجام 

بازمی گردد و در مذاکرات باید حل شود.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه گفت: به طور 
طبیعی ناآرامی ها اثر منفی خود را بر بازار دارند اما 
اگر مشخص شود که مذاکرات متوقف شده است و 
آمریکا فشار حداکثری را بازگرداند و تحریم های 
ســازمان ملل نیز به آن اضافه شود میتواند اثرات 

خیلی بدی بر روی بازار ارز گذارد.

روز گذشته قیمت سهام اغلب بزرگان بازار ریزش داشت 
و کگل ، کچاد و فولاد بیشترین تأثیر را در افت شاخص 
کل بورس داشتند و در مقابل نمادهای شتران ، شپنا 
و حکشتی بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص کل بازار 
به ثبت رســاندند. به گزارش اقتصادنیوز، روز گذشته 
بازار بورس به وسیله صورت های شش ماهه منتشر 
شده، حمایت می شد و شاخص های بازار در نیمه اول 
معاملات رشد کردند اما در نیمه دوم بازار افت قیمت 
سهم های سنگین، باعث منفی شدن شاخص کل شد.

ریزش شاخص کل بورس
در معاملات روز شنبه ۳۰ مهر ماه، شاخص کل بورس 
تهران نسبت به روز معاملاتی قبل هزار و 2۱۹ واحد 
ریزش کرد و به رقم یک میلیــون و ۳۰۸ هزار و ۹۴6 

واحد رسید.
شــاخص کل هم وزن بورس بر خلاف شاخص کل با 
رشــد ۴۰۰ واحدی در تراز ۳۷۸ هزار و ۹۹۴ واحدی 

ایستاد. همچنین شاخص کل فرابورس )آیفکس( با 
رشد تراز ۱.۳۳ واحدی در سطح ۱۷ هزار و ۸۵۴ واحد 
قرار گرفت. روز گذشــته ارزش خالص تغییر مالکیت 
حقوقی به حقیقی بازار برای پانزدهمین روز متوالی 
منفی بود و ۹۸ میلیارد تومــان پول حقیقی از بورس 
خارج شد. در معاملات روز شــنبه بیشترین خروج 
پول حقیقی به سهام نوری اختصاص داشت که ارزش 
تغییر مالکیت حقیقی به حقوقی آن منفی 2۱ میلیارد 

تومان بود.
پس از نوری نمادهای تمحرکه و بپاس بیشترین خروج 
پول حقیقی را داشتند. از طرف دیگر نمادهای قیستو 
و شــاوان نیز به ترتیب با 2۹.۷ میلیارد تومان و ۱6.۸ 
میلیارد تومان بیشــترین ورود پول حقیقی را در روز 

شنبه تجربه کردند. در معاملات روز شنبه ۳۰ مهر ماه 
۸۷ نماد صف خرید داشتند و ۴۷ نماد با صف فروش 
مواجه بودند. مجموع ارزش صف های خرید با رشــد 
2۰ درصدی به 22۰ میلیارد تومان رســید و مجموع 
ارزش صف های فروش 26.۸ درصد کاهش یافت و ۷۱ 

میلیارد تومان بود.

نماد های پیشران بازار سهام 30 مهر
روز گذشته قیمت سهام اغلب بزرگان بازار ریزش داشت 
و کگل ، کچاد و فولاد بیشترین تأثیر را در افت شاخص 
کل بورس داشتند و در مقابل نمادهای شتران ، شپنا 
و حکشتی بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص کل بازار 

به ثبت رساندند.

در فرابــورس نیز نمادهــای آریا ، شــاوان و خدیزل 
بیشــترین تأثیر مثبت را بر شــاخص کل فرابورس 
گذاشتند و نمادهای زاگرس ، شراز و ددانا بیشترین 
تأثیر کاهشی را در افت شاخص کل فرابورس داشتند. 
در بین نمادهای پرتراکنش بورسی روز گذشته نیز شپنا 
بیشترین تراکنش را داشت و صدرنشین شد و شتران 
و خودرو در رتبه های بعدی قرار گرفتند. در فرابورس 
نیز نمادهای دی ، کمرجان و شاوان پرتراکنش ترین 

نماد ها بودند.

رشد ارزش معاملات بازار سهام
روز گذشته ارزش معاملات کل بازار سهام با رشد ۳۰ 
درصدی نسبت به ارزش کل معاملات روز چهارشنبه 

به 2۹ هزار و ۱6۹ میلیارد تومان رسید. 
ارزش معاملات خرد سهام نیز با افزایش ۳2 درصدی 
به نسبت روز چهارشنبه به رقم 2 هزار و ۴۹ میلیارد 

تومان رسید.
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3 بازار

رئيس اتحاديه فروشندگان محصولات گوشتي )همبرگر، سوسيس، 
کالباس( تهران گفت: خوشبختانه طي دو هفته گذشته سوسيس 
و کالباس از کالاهاي لوکس به ســبد مصرف غذايي راه پيدا کرده و 
اکنون مي توانيم طبق ادبيات اقتصادي روز به چشــم کالاي نرمال 

به آن نگاه کنيم.
مصطفي معروف خانــي، رئيس اتحاديه فروشــندگان محصولات 
گوشــتي )همبرگر، سوســيس، کالباس( تهران اظهار کرد: فضاي 
توليد محصولات، رقابتي شــده و ميــزان اســتفاده از آن افزايش 
يافته، چون فضــاي توليد رقابتي گرديده و حاشــيه ســود توليد 
و فروشــنده کم شــده و روي مقــدار فــروش تمرکز کــرده اند 
 از اين رو ســعي مي کنند کيفيــت محصولات افزايــش و قيمت 

کاهش يابد.
معروف خاني مهمترين تاکيد اتحاديه را رعايت بهداشت برشمرد و 
گفت: مهمترين عاملي که اتحاديه بر آن تاکيد دارد موضوع بهداشت 
محصولات در مرحله توليد در کارخانه و سپس بهداشت نگه داري 
آنهاست که در واحد هاي صنفي اين اتحاديه اتفاق مي افتد. وي ادامه 
داد: اين امر موجب شده تا به بهاي تمام شده محصولات اضافه شود 

که کاملًا طبيعي است. عمليات مذکور در چندين مرحله اجرا مي 
شود؛ قبل از آزمايشــگاه، قبل از توليد و قبل از حمل محصولات با 
ماشين هاي سردخانه دار و نگه داري در فروشگاه هاي اعضا که اکثراً 
با توجه به هزينه هاي برق ســنگين تجاري به دليل يخچال آلات و 

سردخانه ها مي باشند.
معروف خاني همچنين در خصوص ارايــه خدمات فروش آن لاين 
فرآورده هاي گوشــتي گفت: با توجه به اينکه در چند ســال اخير 
استفاده از اينترنت همگاني شده و زيرســاخت ها بيشتر گرديده، 
خدمات فروش آن لاين فرآورده هاي گوشتي به يک پلتفرم تبديل 
شده است؛ لذا فروش محصولات اين صنف در حوزه فروش اينترنتي 
نيز نقش خدماتي ويژه اي به همشهريان داشته و اميدواريم فروشگاه 
هاي آن لاين اين محصولات بتوانند به صورت ۲۴ ســاعته به مردم 

خدمات رساني کنند.
رئيس اتحاديه فروشندگان محصولات گوشتي )همبرگر، سوسيس، 
کالباس( تهران اظهار داشــت: اميد دارم در آينــده با جمع بندي 
نقطه نظــرات اعضــاي صنف که اکثــراً در حد مدرک ليســانس 
تحصيلات دارند جهت به روز رســاني با مدل ها و بهترين برندهاي 

مختلف دنيا و تشريک مساعي با دانشــگاه هاي مطرح کشور طبق 
 آخرين و برتريــن کيفيت محصولات گوشــتي روز دنيــا در اين 

صنعت برسيم.
وي در بخشي از صحبت هاي خود در ارتباط با دانش بنيان ها و تاثير 
آن در ميزان توليد بيان کرد: خرد يعني دانش و زندگي بهتر، توليد 
يعني ثروت و رفاه، دانش بنيان هم اســتفاده از ابزار و خرد در توليد 
است. اشتغال آفرين يعني سوددهي و کم کردن ريسک ورشکستگي، 
همچنين از بين بردن قوانين دست و پا گير و کاغذ بازي هاي موانع 
توليد و افزايش اشتغال، لذا تلاقي علم و خرد و ثروت مي شود رشد 

دانش بنيان و اشتغال زايي.
معروف خاني از بازرسي هاي به روز و دقيق اين اتحاديه خبر داده و 
گفت: با توجه به بازرسي هاي دقيقي که بازرسان اين اتحاديه دارند، 
توانسته ايم طي سه سال اخير بيش از ۴۰۰ تا ۴۵۰ پروانه صنفي را 
صادر کنيم. اين موفقيت را علي رغم کرونا، مسائل و مشکلاتي که 
ســازمان امور مالياتي براي اين صنف ايجاد کرده و الزام ماده ۱۸۶ 
براي صدور پروانه، قوانين دست و پا گير متعدد و عدم همکاري ها از 

سوي ادارات بهداشت به دست آورده ايم.

بازگشت سوسيس و کالباس به سبد مصرف غذايي خانوار 
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رئيس سازمان هواپيمايی کشوری با بيان اينکه 
هيچکس در مجموعه ايرلاين ها به دنبال پرواز با 
تاخير نيست، چون برای شرکت ضرر اقتصادی 
دارد، گفت که علت تاخير بايد شفاف و روشن به 
مردم اطلاع رسانی شود. محمد محمدی بخش 
درباره تاخير پرواز در شــرکت های هواپيمايی 
گفت: موضوع تاخيرهای هواپيمايی يک زنجيره 
اســت؛ ســازمان هواپيمايی هم با زنجيره ای از 
دلايل مواجه است، بخشی از آن آب و هوا، بخشی 
خرابی و تعميرات هواپيما، بخشی نيروی انسانی، 
بخش فرودگاهی و امنيتی اســت و موضوعات 

مختلف دست به دست هم می دهد.
وی ادامه داد: سازمان هواپيمايی به عنوان نهاد 
حاکميتی تشــخيص می دهد که اين تاخير، با 
توجه به شرايط بيرونی رخ داده يا شرايط درونی 
عامل آن بوده، عامل انسانی علت آن بوده يا عامل 
غيرانسانی. زمانی که ما احصا کنيم  عامل انسانی 
باعث تاخير بوده و عمدی صورت گرفته اســت، 
بايد حکم قضايی بگيريم و برخورد قضايی کنيم 

که بعضا هم اين موضوع اتفاق می افتد.
معاون وزير راه و شهرسازی بيان کرد: اگر فردی 
کاری انجام دهد که باعث تاخير و بروز نارضايتی 
شود، درصورتی که اين موضوع خارج از چارچوب 
قوانين و مقررات و اختياراتش باشد، حتما بايد به 
نهادهای ذی ربط قضايی معرفی شود و پاسخگو 

باشد.  بعضا هم سازمان تعزيرات و دستگاه های 
قضايی به ايــن موضوع وارد شــده و پرس وجو 
می کنند و البته اين موضوع هم حتما به اين معنا 
نيست که آن فرد محاکمه می شود، بلکه ادله اش 
را ارائه می کند که يا پذيرفته می شود يا اگر کسی 

متخلف باشد، برايش حکم صادر می شود.
محمدی بخش با بيان اينکه مرجع رسيدگی به 
موضوع تاخيرهای هوايی، ســازمان هواپيمايی 
کشوری اســت، افزود: مگر اينکه حوزه جرم يا 
اتفاقی در حوزه عامــه رخ دهد که در آن صورت 
دســتگاه قضايی وارد می شــود. برای سازمان 
هواپيمايی هــم تفاوتــی بين اينکــه ايرلاين  
خصوصی باشــد يا دولتی وجود نــدارد و حتما 
رســيدگی صورت می گيرد و سازمان هم بدون 

اغماض به اين موضوع ورود می کند.
وی همچنين خاطرنشان کرد: دلايل اين تاخيرها 
متعدد اســت و ما هم بايد تلاش کنيم در حوزه 
فرودگاهی شفاف و روشــن اطلاع رسانی کنيم، 
تا تعميرات، خطای انســانی، آب و هوا و هرچه 
را که در ايــن چرخه منجر به تاخير می شــود، 
صادقانه به مــردم گزارش دهيم؛ امــا بايد اين 
موضــوع را بپذيريم که هيچکــس در مجموعه 
ايرلاين به دنبال پرواز با تاخير نيست، چون برای 
شرکت ضرر اقتصادی دارد،  ما هم بدون تعارف و 

رودربايستی، علت را هرچه باشد بيان می کنيم.

رئيس اتحاديه توليدکنندگان و فروشــندگان 
بستني، آبميوه و نوشابه هاي تهران تداخل صنفي 
تاکيد کرد: با توجه به رکود بازار که امروز به دليل 
گراني و تورم در مواد اوليه مورد نياز وجود دارد، 
عملکرد و تداخل بسياري از مراکز در کسب و کار 

اين صنف کاملًا غيرمنصفانه است.
محســن مبرا، رئيس اتحاديه توليدکنندگان و 
فروشندگان بستني، آبميوه و نوشابه هاي تهران 
تداخل صنفي را از مهمترين معضلات اتحاديه 
متبوعش برشمرد و گفت: صنف بستني و آبميوه 
از مشکلات زيادي رنج مي برد؛ اما مهتمرين آنها 
تداخل صنفي اســت که موجب شــکايت اعضا 
گرديده است. فروش آبميوه و بستني در صنوف 
لبنيات، عطار وسقط فروشي، قهوه فروشي ها و... 
محرز و آشکار است و کافه کتاب ها هم بتازگي به 

اين مجموعه پيوسته است.
وي اظهار کرد: کتاب فروشي ها در کنار فروش 
کتاب با اختصاص محوطــه اي در واحد خود به 
سرو قهوه، آبميوه و بستني و در کل سرو تمامي 
نوشيدني هاي گرم و سرد مي پردازند. اين افراد 
مجوز خود را از صنف کافه شــاپ دريافت نمي 
کنند؛ بلکه زير نظر وزارت ارشاد و سازمان ميراث 
فرهنگي مشغول به کار هســتند؛ البته اتحاديه 
اعتراض خود را به ســازمان مذکور ارائه داده و 

پيگير اين تداخل خواهد بود.
رئيس اتحاديه توليدکنندگان و فروشــندگان 
بســتني، آبميوه و نوشــابه هاي تهران تصريح 
کرد: کتابفروشــي ها اگر بخواهند در حوزه اين 
صنف فعاليت داشــته باشــند بايد از اتحاديه 
پروانــه فعاليت اخذ کننــد. مبرا ادامــه داد: از 
ديگر تداخلاتي که مانع از کســب وکار اعضاي 
اين اتحاديه شــده کافه هايي است که در خانه 
هاي قديمي احداث و به مشتريان ارائه خدمات 

مي کنند. رئيــس اتحاديــه توليدکنندگان و 
فروشندگان بستني، آبميوه و نوشابه هاي تهران 
عملکرد کافه هنرهــا را از ديگر تداخلات در کار 
اين صنف برشــمرد و افزود: هر روز مانند قارچ 
انواع و اقسام کافه ها مدل به مدل در گوشه و کنار 
شهر با مجوزهايي که سازمان هاي مختلف مي 
دهند احداث مي شود در حاليکه مخارج و هزينه 
هاي متداول را اعضاي صنف کافه شاپ ها بايد 
بدهند و ســودش را افرادي ببرند که هيچ کدام 
 از مراحل قانوني بــراي اخذ مجوز صنفي را طي 

نکرده اند.
ســليماني تاکيد کرد: با توجه به رکود بازار که 
امروز به دليل گراني و تورم در مواد اوليه مورد نياز 
وجود دارد، اين رفتارها کاملًا غيرمنصفانه است.

وي از برنامه ريزي و اقدامات لازم جهت ايجاد و 
تشکيل شرکت تعاوني صنف متبوعش خبر داده 
و گفت: صنف آبميوه و بستني در ۲۰ سال گذشته 
داراي شــرکت تعاوني فعال بود؛ امــا در مدت 
طولاني ۲۰ سال اخير متاسفانه با منحل شدن 
اين مرکز مهم و تاثير گذار، اين صنف زيان هاي 
زيادي متحمل شد. براي تعديل قيمت مواد اوليه 
و حمايت از اعضاي صنف در نظر داريم شرکت 

تعاوني اتحاديه را فعال نماييم.
مبرا از مهمترين اقدامات اين اتحاديه را بازرسي 
هاي منظم و مکرر دانسته و افزود: خوشبختانه 
اداره اماکن عمومي تهران همکاري خوبي با اين 
صنف دارد از اين رو بازرسي هاي اتحاديه هم با 
نظم و جديت قابل ملاحظه اي انجام مي شــود. 
بازرسان تمامي واحدهاي بدون پروانه را روزانه 
رصد و به اخــذ پروانه راهنمايــي و هدايت مي 
کنند؛ بنابراين در مدت دو ماه اخير بيش از ۱۰۰ 
پروانه کسب توسط هيات مديره جديد احداث 

شده است .

رئيــس اتحاديــه فروشــندگان 
لاســتيک، فيلتــر و تعويض روغن 
تهران گفت: توليــد روغن موتور در 
کشــور به حدي اســت که علاوه بر 
تاميــن نياز داخل، مــازاد آن صادر 

مي شود.
محمدرضا آل ســارا، رئيس اتحاديه 
فروشــندگان لاســتيک، فيلتــر و 
تعويض روغن تهران بــا بيان اينکه 
چهار کارخانه توليد روغن موتور در 
کشور فعال است افزود: در گذشته با 
کمبود روغن موتور مواجه بوديم، اما 
اکنون توليدکنندگان به حدي توليد 
را افزايش داده اند که ديگر نه تنها در 
اين بخش مشکلي وجود ندارد بلکه 
توليدکنندگان راه صادرات را هم در 
پيش گرفته اند و اين افزايش توليد 
باعث شــده قيمت اين کالا در بازار 

متعادل شود.
رئيس اتحاديه فروشندگان لاستيک، 
فيلتر و تعويض روغن تهران افزايش 
توليــد روغن موتــور تقلبــي را از 
معضلات اين صنف دانست و گفت: 
توليد روغن موتورهاي تقلبي باعث 
شــده هم تعميرکار و هــم مصرف 
کننده دچار مشکل شوند به طوري 
که استفاده از اين روغن هاي تقلبي 
باعث خرابي قطعات خودرو شــده 
اســت؛ متاســفانه با وجود افزايش 
نظارت ها، امــا همچنان اين کالاي 

تقلبي در بازار به وفور پيدا مي شود 
و مصرف کنندگان را دچار مشــکل 
کرده است؛ تنها راه تشخيص روغن 
موتور اصل از تقلبي، داشتن برچسب 

شناسه کالاست.
وي همچنيــن با اشــاره بــه توليد 
لاســتيک گفت: توليد لاســتيک 
خودروهاي ســواري در کشور بيش 
از نياز بازار است که بنا شده بخشي از 
توليد صادر شود؛ اکنون ۱۰ کارخانه 
توليد لاستيک در کشور فعال است 
که اين واحدها ۸۵ درصد نياز بازار را 
تامين مي کنند و ۱۵ درصد لاسيتک 
وارداتي هم مربوط بــه خودروهاي 
ســنگين از جمله کاميون و اتوبوس 
است. به گفته آل ســارا، هم اکنون 
لاستيک در بازار به دليل توليد بيش 
از نيــاز، کمتر از قيمــت مصوب به 

فروش ميرسد.
بر اساس اعلاميه جديد اتاق اصناف 
ايران، طرح مبارزه با قاچاق و توليد 
روغن موتور تقلبي در چند مرحله در 
حال اجراســت؛ در نخستين مرحله 
اين طرح مقرر شــد که از ۱۵ مهر با 
فروش هر گونه روغــن موتور بدون 
شناســه کالا برخورد شــود. طبق 
اطلاعيه اتــاق اصنــاف، در صورت 
مشــاهده روغن هاي بدون شناسه، 
حکم قاچاق بــراي واحــد صنفي 

متخلف، در نظر گرفته مي شود

عضو هيات رييســه اتاق اصناف ايران گفت: اغتشاشات 
اخير در تمامی صنوف و بازارهــای از جمله بازار تلفن 
همراه و لوازم صوتی و تصويری باعث کاهش شديد فروش 
اين محصولات و تعطيلی برخی از واحدها و فروشگاه های 

شده است.
ابراهيم درستی در خصوص آخرين وضعيت بازار تلفن 
همراه در کشــور اظهار کرد: متاســفانه اغتشاشات و 

ناآرامی های اخير در تمامی صنوف و بازارهای از جمله 
بازار تلفن همراه و لوازم صوتی و تصويری تاثير گذاشته 
است. وی افزود: به طوری که طی يک ماه اخير اين امر 
التهاباتی را در بازار ايجاد کرده و شــاهد کاهش شديد 
فروش اين محصــولات و تعطيلی برخــی از واحدها و 

فروشگاه های عرضه کننده اين محصولات بوده ايم.
عضو هيات رييسه اتاق اصناف گفت: با توجه به وضعيت 

فعلی بازار و ناآرامی های کــه گريبانگير تمامی اصناف 
است، از ســازمان امور مالياتی درخواست داريم که به 
کســبه و اصناف کمک کند و وقتی که در ســال آينده 
می خواهد ماليــات را اخذ کند، به آنهــا تخفيف دهد. 
درستی بيان کرد: بازار موبايل و لوازم صوتی و تصويری 
مملو از کالاســت، ولی با کاهش قــدرت خريد مردم و 

تجمعات اخير شاهد رکود بازار هستيم.

وی در پايان گفت: از طرف ديگر عمده مشــکل بازار به 
تلفن همراه های وارداتی با نرخ بيش از ۶۰۰ دلار )آيفون 
۱۴( برمی گردد، به طوری که اين کالا در وضعيت فعلی 
به صورت مسافری وارد کشور می شود؛ به همين دليل 
انتظار داريم مســوولان واردات اين محصول را تسهيل 
کرده، ولی با افزايش نظارت ها قيمت گذاری منصفانه ای 

روی آن اعمال شود.

اواخر مردادماه سال جاری در نشست شورای عالی تصميم گيری 
اقتصادی؛ سران سه قوه جلسه ای تشــکيل داد و ضمن اعلام 
چندين مصوبه، به مســئله مشــوق های توليــد و حمايت از 
کارفرمايان تاکيد کرد. يکی از اين مصوبات، بحث مشــوق ها 
)معافيت ها( در زمينه جرائم بيمه ای کارفرمايان بود.  در مصوبه 
سران ســه قوه ايده ای کلی مطرح شــده بود که براساس آن 
کارفرمايان واحدهايی که در ســال جاری نيــروی کار جديد 
استخدام کرده و از طريق رد کردن حق بيمه آن ها بکارگيری 
رسمی آن ها را اعلام کنند، مشــمول بخشودگی جريمه های 
ناشی از نپرداختن به موقع حق بيمه نيروی کار خود خواهند شد. 
از آنجا که طبق اعلام مديرعامل سازمان تامين اجتماعی، حجم 
بدهی های بخش خصوصی به سازمان تامين اجتماعی از محل 
نپرداختن حق بيمه چيزی حدود ۴۰ هزار ميليارد تومان است 
-که صاحب نظران نيمی از آن )۲۰ هزار ميليارد تومان( را جزء 
جريمه ها می دانند- لذا به نظر می رسد کارفرمايان زيادی هستند 
که می توانند با استخدام نيرو، مشمول اين بخشودگی شوند.  
هرچند در گذشته برخی مسئولان فعلی و سابق تامين اجتماعی 
در کنار صاحب نظران عنوان »جريمه « را غيرعلمی و غير شرعی 
ناميدند و معتقدند آنچه تحت عنوان جريمه گرفته می شود، از 
بروزرسانی ريالی بدهی کارفرمايان به صندوق تامين اجتماعی 

نيز کمتر اســت.  با اين حال در برخی رســانه ها و شبکه های 
اجتماعی اخيرا مطرح شده است که تاکنون ۶ هزار و ۳۶۰ واحد 
توليدی از سوی دولت مشمول اين معافيت های بيمه ای شدند.  
مهرداد دارانی )کارشناس تامين اجتماعی و عضو خانه کارگر( 
با تاييد اين خبر، به ادعای استخدام بيش از ۱۲ هزار نيروی کار 
جديد به واسطه اجرای اين طرح مشوق توسط واحدها اشاره کرد 
و گفت: ما آمارهای اعلام شده را فرض می گيريم و به آن اطمينان 
داريم، اما ما از نقطه نظر کارگران و بازنشســتگان وقتی به اين 
طرح نگاه کنيم، مهمترين دغدغه پايداری منابع صندوق تامين 

اجتماعی و دچار نشدن آن به سرنوشت ساير صندوق هاست. 
وی ادامه داد: از زمانی که سازمان تامين اجتماعی در قالب يک 
صندوق تامينی در سال ۱۳۲۰ تاسيس شد، مديريت منابع آن 
از طريق محاسبات اکچوئری بوده است. اين اکچوئری به اين 
شــکل بود که ۱۴ درصد از منابع برای پرداخت مستمری در 
نظر گرفته شده و ۳ درصد برای بيمه بيکاری اختصاص يافت. 
همچنين ۹/۲۷ برای درمان و مابقی برای تعهدات بلندمدت و 
کوتاه مدت درنظر گرفته شد. براساس اين اکچوئری بايد ۷ نفر 
ورودی شاغل بايد در اين صندوق باشد و يک نفر بازنشسته از 
محل دريافتی های وی بايد مصرف کنند.  دارانی تصريح کرد: 
باتوجه به نرخ بيکاری موجود و کاهش نرخ رشد جمعيت، ضريب 

پشتيبانی صندوق تامين اجتماعی به ۳/۳ ورودی شاغل حق 
بيمه پرداز و يک نفر بازنشسته دريافت کننده مستمری رسيده 
است. همچنين علاوه بر بحث بحران ورودی، ۹ گروه مشمول 
حمايت امدادی نيز خود را فورا ذيل صندوق تامين اجتماعی 
قراردادند که به بحران های اين صندوق دامن زده است. به عبارت 
بهتر، اگر صرفا همان حق بيمه ۳۰ درصد کارگران به صندوق 
واريز می شد، با همين محاسبات اکچوئری و نسبت پشتيبانی 
شاغل از بازنشسته، هيچ بحرانی در صندوق تامين اجتماعی 
وجود نداشت.  اين کارشناس حوزه تامين اجتماعی با بيان اينکه 
»هزينه مديريت سازمان تامين اجتماعی ماهيانه حدود ۳۰هزار 
ميليارد تومان يا )يک ميليارد دلار( است« اضافه کرد: بسياری 
مشــوق هايی که بايد در حوزه های ديگر عرضه می شد را روی 
دوش سازمان تامين اجتماعی بار می کنند. اين مشوق ها علاوه بر 
آن گروه های ناخوانده -که امروزه ۲۷ گروه شده اند و ديگر ۹ گروه 

نيستند- بار زيادی روی دوش سازمان تامين اجتماعی است. 
وی تصريح کرد: علاوه بر گروه هــای ناخوانده صندوق تامين 
اجتماعی که دولت منابع لازم برای بيمه کردن آن ها را به تامين 
اجتماعی نمی دهد، افزايش مشوق ها و بخشودگی های مالياتی و 
بيمه ای نيز شرايطی را ايجاد می کند که اشتغال در عين افزايش 
تورم، افزايش يابد. در شرايطی که نرخ تورم کار را به جايی رسانده 

که سبد معيشــت ماهانه زندگی در شهر تهران به ۱۹ ميليون 
تومان رسيده، بخشش ارقامی که برای بروزرسانی ريالی تعهدات 
هستند، مانع از بروزرسانی ريالی ارزش حق بيمه ها خواهد شد. 
اين مشاور خانه کارگر با تاکيد  بر آثار مشوق های بيمه ای برای 
کارفرمايان گفت: از يک طرف به دليل اينکه باعث رفتن نقدينگی 
از جيب دولت می شود، تورم ايجاد خواهد کرد، و از سوی ديگر 
خود ســازمان تامين اجتماعی را به دليل محروميت از منابع 
حقيقی خود )بروز شده ارزش ريالی حق بيمه( محروم می کند و 
باعث مقروض شدن اين صندوق می شود. شايد برخی کارفرمايان 
از اين اقدام سود کنند اما در ابعاد گسترده تر، نظم سازمان تامين 

اجتماعی دچار مشکل خواهد شد. 
عليرضا حيدری )نايب رئيس اتحاديه پيشکســوتان جامعه 
کارگری( نيز درباره وعده داده شده پيرامون استخدام نيروی 
کار حق بيمه پرداز در مقابل بخشودگی جرائم بيمه ای توضيح 
داد: يک اصل اقتصادی درباره اشــتغال از ديرباز وجود داشته 
است و آن اين اســت که اگر هزينه نهايی نيروی کار از درآمد 
نهايی بکارگيری نيروی کار کمتر باشد، بنگاه اقتصادی به طور 
طبيعی نيروی جديد اســتخدام می کند. در چنين شرايطی 
 ديگر نياز به مشــوقی وجود نــدارد و واحد اقتصــادی ايجاد

 اشتغال خواهد کرد. 

تجهيز نانوايی ها به کارتخوان 
هوشمند مدتی است اجرايی 
شده است. اين در حالی است 
که مشاهدات ميدانی نشان 
می دهد بانکهای عامل قادر 
به تامين رول کاغذ اين کارتخوان ها نيســتند و آشفته 
بازاری در نانوايی ها به راه افتاده است. همين اتفاق منجر 
به سودجويی برخی نانوايی ها مبنی بر افزايش خودسرانه 
نرخ نان شده است. مردم روزانه در حالی در صف نانوايی 
می ايستند که هر روز شاهد تغيير نرخ نان هستند. در 
جديدترين آمار منتشر شده از سوی سازمان تعزيرات 
نيز نانوايی در صدر شــکايات مردمی قــرار گرفته اند.                                                                                                                                             

                              
در همين رابطه مدير بازرسی و نظارت بر بازار محصولات 
کشاورزی سازمان جهادکشاورزی استان البرز گفته است 
در حوزه کالاهای اساســی از جمله گوشت، مرغ، تخم 

مرغ، حبوبات و ساير محصولات کشاورزی به خصوص 
آرد و نان است؛ که بارزترين تخلف ها در حوزه آرد و نان 
بوده است. داريوش يوسفی اضافه کرد: بيشترين تخلف 
در نانوايی ها مربوط به نوع کم فروشی)کاهش وزن چانه( 

و گرانفروشی است. 
رئيس اتحاديه نان های فانتزی در گفت و گو با »کسب و 
کار« گفت: نان مسئله ای نيست که هر روز در رابطه با آن 
خبری مبنی بر افزايش قيمتها منتشر شود. اين کالا يعنی 

نان با معيشت روزمره مردم سروکار دارد. 
محمد جواد کرمی اضافه کرد: نحوه توزيع دستگاه های 
هوشمند يارانه نان در نانوايان مورد انتقاد است. اين شيوه 
پرداخت يارانه تکرار روند ســابق است. چراکه مردم به 
سمت نانوايانی که مجهز به اين دستگاه ها هستند، هدايت 
می شــوند و رانت همچنان وجود دارد. به نظر من اين 
دستگاه های پز بايد به همه واحد های نانوايی که مجوز 
دارند داده شود تا مردم حق انتخاب داشته باشند که نياز 
خود را از واحدی که کيفيت بهتری دارد خريداری کنند.
کرمی اظهار داشت: افزايش هزينه های جانبی نانوايان 

سنتی به گونه ای است که در شــرايط فعلی اگر آرد به  
صورت مجانی در اختيار نانوايان قرار داده شــود باز هم 
کفاف هزينه های جانبی آن ها از جمله هزينه کارگری، 
انرژی و... نمی دهد. از اين رو نانوايی ها خواهان افزايش 
نرخ نان هستند. به گزارش ايلنا، رئيس اتحاديه نانوايان 
سنگکی نيز خاطر نشان کرد: بعد از آزادسازی نرخ آرد 
نانوايان فانتزی بخشی از مردم که نيازشان را با اين نوع 
نان ها تامين می کردندخريدار نان سنتی شدند و مصرف 
اين نان ۳۰ درصد افزايش پيدا کرد. علاوه بر اين با افزايش 
نرخ ماکارونی و ســاير غلات و مقايسه قيمت اين اقلام 
با نان، مردم به اين نتيجه رسيدند که بهتر است نان را 

جايگزين غلات کند.
محمد سليمانی با بيان اينکه طرح دستگاه های هوشمند 
کردن نانوايی ها نتوانست رضايت نانوايان را جلب کند، 
گفت: نانوايان از نحوه پشتيبانی دستگاه ها از سوی بانک 
عامل ) بانک ســپه( راضی نيستند چراکه مجری طرح 
نمی توانند پاسخگوی تامين رول کاغذ اين دستگاه برای 
واحدهای نانوايی باشند و حداقل يک هفته برای تامين 

رول نانوايان معطل می شوند. وی ادامه داد: دستگاه های 
هوشمند بنا به نرخ نامه ۱۴۰۰ کار می کنند و فروش نان 
با نرخ سال گذشته نمی تواند پاسخگويی هزينه نانوايان 
باشد. همچنين دولت يک بسته حمايتی برای جبران 
هزينه های نانوايان در نظر گرفت و مقرر کرد که ۱۵ درصد 
ما به التفاوت برای نان نوع يک و ۱۰ درصد برای نان نوع 
دوم پرداخت کند که هنوز اين برای نانوايان مبلغ برای 

نانوايان واريز نشده است.
اين فعال صنفی با بيان اينکه هزينه نانوايان در ســال 
جاری بيش از ۲۰۰ درصد افزايش پيدا کرد، خاطر نشان 
کرد: هزينه کارگری، مواد اوليه روغن، افزودنی ها افزايش 
قابل توجهی پيدا کرد و نانوايان برای تامين اين هزينه ها 
مجبور شــدند از جيب خرج کنند چراکــه نرخ نان ها 
متناسب با هزينه ها تغيير نکرد. رئيس اتحاديه نانوايان 
سنگکی با اشاره به برگزاری جلسات فعالان اين صنف 
در کارگروه آرد و نان استانداری، افزود: کارگروه آرد و نان 
آناليز قيمت نانوايان را بررسی و تصويب کرد که دولت 
۸۰ درصد از هزينه های نانوايان را برای آنها واريز کند و 
اين مهم به تاييد سازمان حمايت نيز رسيد و برای اجرا 
به وزارت کشور فرستاده شد وزارت کشور هنوز موافقت 

و عدم موافقت خود را در اين زمينه اعلام نکرده است.
سليمانی در پاسخ به اين پرســش که اين روزها شاهد 
صف های طولانی در نانوايان هســتيم به نظر شما چرا 
تمايل به مصرف نان در بين مــردم افزايش پيدا کرده 
است؟ گفت: بعد از آزادســازی نرخ آرد نانوايان فانتزی 
بخشی از مردم که نيازشــان را با اين نوع نان ها تامين 
شد خريدار نان سنتی شدند و مصرف اين نان ۳۰ درصد 
افزايش پيدا کرد. علاوه بر اين با افزايش نرخ ماکارونی و 
ساير غلات و مقايسه قيمت اين اقلام با نان مردم به اين 
نتيجه رسيدند که بهتر است نان را جايگزين غلات کند.

وی با اشــاره به نرخ انواع نان در بازار، افزود: نرخ نان نوع 
۳ متناسب با مکانيزم عرضه و تقاضا تعيين می شود؛ نان 
نوع دوم ۳ هزار تومان و نان نوع اول ۲ هزار تومان است؛ اما 
شواهد بازار حاکی از اين مهم است که کمتر نانوايی به اين 
نرخنامه پايبند است. نانوايان شمال شهر تهران چندان 
به اين نرخ نامه مقيد نيستند اما نانوايان مرکز و جنوب 
شهر تلاش دارند که اين نرخ نامه را بيشتر رعايت کنند 
اما تا زمانی که نرخ نامه جديد اعلام نشود نمی توان اين 
بازار را کنترل کرد. اين فعال صنفی در پايان تاکيد کرد: 
نانوايان خواهان گران شدن نرخ نان نيستند و حداقل 
منتظر پرداخت بسته حمايتی به نانوايان هستند اين 
مبلغ می تواند بخشی از فشارهايی که به نانوايان تحميل 

شده را متعادل کند.

News kasbokar@gmail.com

هزینه طبخ نان ۲۰۰ درصد افزایش یافته است 

سردرگمی مردم در صف نان کارتی 
نانوایی ها رول کاغذ کارتخوان هوشمند ندارند 

زيان گسترده فروشندگان تلفن همراه از ناآرامی هافروش لاستيک کمتر از قيمت مصوب 

هزاران کارفرما مشمول مشوق های بخشودگی جرائم بيمه ای شدند

تاخير در پرواز برای ايرلاين ها ضرر اقتصادی دارد

کتابفروشي ها، کافه هنرها و... همه بستني فروش شده اند
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آخر 
کسب وکار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

نرخ تعادلي ارز تابعي از متغيرهاي اقتصادي است
سيدكاظمدوستحسيني

به طور كلي نرخ ارز تعادلي بايد بدون دخالت دولت تعيين شود و آن چيزي كه توسط دولت 
تعيين مي شود، هرچه باشد، نرخ ارز تعادلي نيست لذا با فرض عدم دخالت دولت در تعيين 
و تغيير نرخ ارز، نرخ ارز تعادلي در ايران مي تواند تابعي باشد از متغير هاي اقتصادي نظير حد 
آرامش و ثبات اقتصادي، ميزان درآمد ارزي كشور و جوابگويي به نيازهاي وارداتي، فرهنگ 
توليد محصولات وارداتي و جايگزيني و تغيير در مقدار استفاده از توليدات داخلي به جاي 
واردات، سهولت نقل و انتقالات ارزي در سطح بين الملل، حجم و ميزان رشد نقدينگي و 

توليد ناخالص داخلي.
 در اين ميان تورم كه معناي ديگر آن تضعيف قدرت خريد و پول ملي است و محصول 
برخي از عوامل اقتصادي فوق الذكر است نيز رابطه دو طرفه با نرخ ارز دارد و به عبارت 
ديگر نرخ ارز و نرخ تورم همبســته با يكديگرند و رابطه مستقيم با هم دارند. اينكه 
دولت همانند گذشته به اعمال سياست هاي ارزي بپردازد و به نوعي در كنترل نرخ 
 ارز دخالت كند، بســتگي به ظرفيت هاي موجود و قابليت هاي صادراتي و وارداتي 

كشور دارد.
 اگر با تحليل تراز بازرگاني يك كشور در طبقات كشورهاي وابسته به واردات و 
بالقوه وارداتي قرار گيرد، دخالت دولت در كنترل نرخ ارز ضروري است. در ايران 
چنانچه امكان افزايش ظرفيت توليد و بازار صادراتي وجود داشته باشد، افزايش 
نرخ ارز مطلوب است چرا كه از يك طرف منجر به افزايش درآمد ارزي حاصل از 
صادرات شده و مي تواند بر كاهش حجم واردات نيز تاثير گذاشته و تراز بازرگاني 
خارجي را مثبت كند؛ در اين شرايط دولت بايد از سياست سركوب نرخ ارز دست 
بكشد و نگران آثار تورمي آن نباشد چراكه تورم ناشي از افزايش نرخ ارز عمدتا 
از طريق واردات اتفاق مي افتد و با كاهش حجم واردات اثر تورمي آن تا اندازه اي 
تعديل مي شود. عامل كمتر شناخته شده اي كه مي تواند در كشور ما تاثيرگذار بر 
نرخ ارز و تعيين كننده نرخ ارز تعادلي باشد، امكان انجام معاملات آتي ارز و وجود 
ابزارهاي مالي و بيمه اي براي پوشش نوسانات نرخ ارز است. بايد توجه داشت كه 
در چهار دهه اخير هزينه عدم افزايش نرخ ارز و رسيدن به نرخ تعادلي، به جز چند 
مقطع زماني كه كنترل نرخ ارز ممكن نشد، توسط دولت ها پرداخت شده است.

همچنين بايد پذيرفت كه بخش قابل توجهي از مصارف ارزي كشور مربوط به 
سفرهاي خارجي مردم و خروج سرمايه ناشي از انتقال به خارج اموال، دارايي ها 
و سود سپرده هاي بانكي )به دليل تفاوت قابل توجه نرخ سود بانكي در داخل و 
خارج از كشور و در شرايط ثبات نسبي نرخ ارز( و نظاير آن بوده است كه بازدهي 
مثبتي براي اقتصاد كشور نداشته اند. لذا سياست كنترل نرخ ارز بابت اين بخش 
از مصارف ارزي نيز براي دولت هزينه ايجاد كرده اســت. از طرف ديگر دولت 
در چند مقطع زماني كه نرخ ارز با جهش قابل توجهي روبه رو شد، تفاوت نرخ 
ارز مربوط به تعهدات ارزي فعالان اقتصادي را پذيرفت و هزينه آن را پرداخت. 
نمونه اين وضعيت را در جهش نرخ يورو در سال ۸۵ و ۸۶ و نرخ دلار در سال ۹۰ 
و ۹۱ شاهد بوديم. اين هزينه ها مي توانست با مبالغي كمتر و از طريق پوشش 
 نوسانات نرخ ارز و عمليات هجينگ براي فعاليت هاي اقتصادي مورد نياز كشور 
پرداخت شــود. در بحث سياســت ارزي دولت نكته قابل توجه اينســت كه 
فروش و عرضه گســترده ارز در دولــت قبل براي جلوگيــري از افزايش نرخ 
ارز و تورم ناشــي از آن همواره مورد انتقاد مســئولان رده بالاي دولت فعلي 
بوده اســت اما اين سياســت باوجود كاهش قابل ملاحظــه در درآمد نفتي 
و ارزي كشــور همچنان دنبال مي شــود. لذا مي توان چنيــن نتيجه گرفت 
كه دولت متناســب با افزايش درآمدهاي ارزي كشــور مي توانــد از ميزان 
 دخالت و اعمــال كنترل خود در نــرخ ارز بكاهد و اجازه دهــد كه قيمت ارز 

به نرخ تعادلي نزديك شود. 

8 اصل براي يك مرگ مغزي آرام
۱- هرگز خود را در موقعيتي قرار ندهيد كه فرصت فكر كردن پيدا كنيد. هر وقت احساس كرديد 
ممكن است فكر كنيد، به تلويزيون پناه ببريد. وقتي شما فكر مي كنيد دريچه هاي جديدي به 

سوي شما باز مي شود و اين براي مرگ  مغزي شما بسيار مضر است. 
2- مطمئن شويد ذره اي حساسيت به جامعه و جهان اطراف خود نداريد. اصلا چرا؟ واقعا چرا مهم 
است كه من و شما وقت مان را تلف كنيم كه در ديگر شهرها، استان ها و كشورها چه مي گذرد؟ چرا 
بايد سرنوشت ديگران براي ما مهم باشد؟ ما مركز زمين و زمان هستيم و ديگران هيچ اهميتي 
ندارند. بنابراين هر وقت كه احساس كرديد كه داريد به جامعه و جهان حساس مي شويد، سريعا 

خود را به يك روانپزشك يا مغزپزشك معرفي كنيد. 
3- هيچ كتابي نخوانيد. البته مجلات سرگرمي و فكاهي مجاز است. كتاب خواندن باعث تحريك 
انديشه شما مي شود. كتاب خواندن 3 اثر دارد، داده هاي جديد، سوالات جديد و ديدگاه هاي 

متنوع كه هر 3 براي شما مضر است. 
4- آرزوهاي خوب را بگذار براي خوش بين ها، زودباورها و خيال باف ها. اصولا اهداف چالشي براي 
خود تعريف نكنيد. بپذيريد كه وضعيت موجود هميشه بهترين وضع ممكن است. بپذيريد. اصلا 

شما بايد چرا آرامش و آسايش فعلي خود را به هم بزنيد تا به يك هدف جديد برسيد؟ 
۵- هرگز به جز فيلم هاي سرگرم كننده كه نيازي به تعمق ندارد، فيلم ديگري نبينيد. اصولا ما 
2 گونه فيلم داريم؛ فيلم هايي كه وقتي تمام مي شوند، تمام مي شوند و فيلم هايي كه وقتي تمام 
مي شوند، تازه شروع مي شوند. فيلم هاي نوع دوم، با تيتراژ پاياني تازه شروع مي شوند و ما شروع 

مي كنيم به »فكريدن.« به شدت از فيلم هاي نوع دوم پرهيز كنيد. 
۶- شك به خود راه ندهيد. هميشه رگ گردن تان را آماده باد كردن كنيد براي كساني كه درباره 
بديهيات و عقايد شما سوال مي كنند. هر حرفي كه از دهان تان درآمد حقيقت مطلق فرض كرده 

و از آن دفاع كنيد. با هر فكر و نظري كه مدل ذهني شما را به هم بريزد، در حد مرگ بجنگيد. 
7- هيچ وقت تصميم نگيريد. بپذيريد كه هميشه ديگراني هستند كه فكر كنند و تصميم بگيرند. 
شما خودتان را خسته نكنيد. بذاريد اين مغز آكبند بماند. ديگران )پدر و مادر، معلم، رفقا، مشاور 

و...( براي همين آفريده شده اند كه به جاي شما تصميم بگيرند. 
۸- هيچ گاه به آسمان نگاه نكنيد. وقتي به آسمان كه نگاه مي كنيد، ياد اين مي افتيد كه چيزهايي 
غير از خوراك، پوشاك، بازي و... وجود دارد. يادتان مي آيد كه نيازهايي داريد كه در اين زندگي 
زميني ارضا نمي شود. اين مورد از موارد قبلي خيلي مهم تر است. مي خواهيد كتاب بخوانيد، 
بخوانيد. فيلم هاي فلسفي و اجتماعي نگاه كنيد؟ نگاه كنيد. تصميم بگيريد؟ بگيريد. هدف 
مي گذاريد؟ بگذاريد. به جهان حساس شويد؟ بشويد اما به آسمان نگاه نكنيد. همه انسان هاي 

زنده همين اشتباه را كردند كه به آسمان نگاه كردند. 
سرتان را بندازيد پايين زندگي تان را بكنيد و تمام دغدغه هاي آسماني تان را به فراموشي بسپاريد.

*پيشاپيش تبريك مي گويم. شما آمادگي كامل براي مرگ مغزي را داريد. 
*به شهر مردگان متحرك خوش آمديد. 

مجتبيلشكربلوكي

يادداشت

استراتژيست 

بين رسانه هاي اجتماعي و كسب وكارهاي كوچك 
رابطه اي شــبيه رابطه عشــق و نفرت وجود دارد. 
دوره هايي وجود دارد كه نمي توانيد بدون يكديگر 
زندگي كنيد اما دوره هاي ديگري هم هســت كه 

نمي توانيد با هم به زندگي ادامه دهيد. 

صاحبيككسبوكارچهبايدبكند؟
اگر شما صاحب يك كســب وكار كوچك هستيد، 
شــك ندارم از واكنش هاي متفاوت رســانه هاي 
اجتماعي احســاس نااميدي و شكست كرده ايد و 

حتي بي نهايت خشمگين شده ايد. 
باور كنيد شما تنها نيستيد. 

خبر خوب اين است كه مي توانيد احساس ناچاري 
و گرفتاري را از خودتان دور كنيد و به اوضاع تسلط 
داشته باشيد .از انجمن هاي برخط تان اطمينان كامل 
داشته باشيد. فقط كافي است بدانيد چه كارهايي را 

نبايد انجام دهيد. 
درست است. همه مي گويند در يك رسانه اجتماعي 
چه كارهايي را بايد بكنيد، اما امروز من مي خواهم 
بگويم ۶ خطا درباره رسانه هاي اجتماعي وجود دارد. 
از اين ۶ خطا اجتناب كنيد و حضورتان را پررنگ تر 
كنيد و بدون اينكه انرژي، وقت، پول يا سلول هاي 
خاكستري تان را تلف كنيد از رسانه هاي اجتماعي 

بهره بيشتري ببريد. 
به نظر خوب مي رســد، اينطور نيست؟ پس 

بياييد شروع كنيم. 

۱.بــدونبرنامهريــزيوارد
يكشبكهميشويد

عدم برنامه ريزي يا نداشتن راهبرد مناسب، 
يكي از بزرگ ترين اشــتباه هاي كسب وكاري 

است كه يك صاحب كسب وكار مي تواند درباره 
رسانه هاي اجتماعي مرتكب شود. كسب وكارهايي 

كه به محض آشنا شدن با يك شــبكه در آن عضو 
مي شوند و چپ و راست پست مي گذارند، با مشكل 

مواجه خواهند شد. 
چون پشت هر محتوا انديشه وجود ندارد و نتيجه اش 
اين است كه در نهايت وقت تان را تلف كرده ايد، هيچ 

سودي نبرده ايد و احساس نااميدي مي كنيد. 
راهكار:يك راهبرد مناســب براي اســتفاده از 
رســانه هاي اجتماعي داشته  باشــيد. بدانيد از هر 
شبكه چه انتظاري داريد و در پي چه هدفي هستيد 
و براي تحقق آن اهداف يك طرح قابل اجرا داشته 

 باشيد. 

۲.هميشهخودتانراارتقاميدهيد
آيا تا به حال صفحه هاي كسب وكاري را در فيسبوك 
ديده ايد، صفحه هايي كه در آنها هر پست لينكي به 
وب گاه آن كســب وكار دارد؟ بله، مي دانم، من هم 
ديده ام. اين يك راه مطمئن براي بيچاره شــدن و 

درماندگي اســت. دليلي وجود دارد كه رسانه هاي 
اجتماعي را اجتماعي ناميده انــد. بايد روابط تان را 
با جامعه تان بســازيد. تصور كنيد به يك مهماني 
مي رويــد و ميزبان تان يك كارت ويزيت به شــما 
مي دهد و ردتان مي كند. چه احساسي به شما دست 
مي دهد؟ ســردرگمي و ناراحتي؟ حتي احســاس 
مي كنيد به شما توهين شده است؟هنگامي كه افراد 
جامعه تان وارد صفحه تان مي شــوند و تنها چيزي 
كه مي خوانند پســت هاي »اين را بخريد… آن را 

بخريد….« است، دقيقا همين احساس را دارند. 
راهكار: راهبردتان بايد دقيقا مشخص كند چه نوع 
محتوايي را مي خواهيد به اشتراك بگذاريد. از دانش 
مخاطبان تان براي ساختن تقويم محتوايي استفاده 

كنيد. اين تقويم محتوايي هم بايد جذاب و هم 

معطوف به نتيجه باشد. 

۳.كاريراميكنيدكههمهميكنند
آيا مي خواهيد وقت تان را در رســانه هاي اجتماعي 

تلف كنيد؟ كافي است از ديگران تقليد كنيد. 
صــداي شــما در جمعيت گــم خواهد شــد. اگر 
پيامي تكــراري را به اشــتراك بگذاريد، هيچ كس 
دست از كار نمي كشــد تا پيامي را بشنود كه قبلا 
هزاران بار شــنيده اســت. اين يك خطاي بزرگ 

اســت كــه بســياري از كســب وكارهاي كوچك 
مرتكب مي شــوند، چون ممكن اســت رسانه هاي 
اجتماعــي اينگونه باشــند. شــما رقيب تــان را 
مي بينيد كه تبليغات فيســبوكي دارد و فورا سراغ 
فيســبوك مي رويد. يك نفر ديگر مســابقه برگزار 
 مي كند، شــما هم تصميم مي گيريد يك مسابقه 

داشته  باشيد. 
راهكار:آهســته تر اقدام و از پايه شروع كنيد. چرا 
آدم ها بايد شــما را بشناســند؟ چه  چيزي شما را 
از ســايرين متمايز مي كند؟ اجــازه بدهيد صدا و 

ارزش هاي تان جلوه كنند. 

۴.همهايدههايمحتوارادراينترنتپيدا
ميكنيد

گوشي هاي هوشمند و تبلت ها باعث شده اند هميشه 
به آســاني به اينترنت متصل شــويم، براي همين 
فراموش مي كنيم براي يافتن ايــده به اطراف مان 

نگاه كنيم. 
اگر بيشــتر وقت كاري تان صرف اين مي شــود كه 
در اينترنت جســتجو كرده و چيزهاي جالبي براي 
اشــتراك گذاري پيدا كنيد، داريد وقت تان را تلف 

مي كنيد. 
راهكار: ايده هاي تان را براي محتوا از دنياي واقعي 

پيدا كنيد. از مقاله اي كه واقعــا خوانده ايد، مكاني 
كه ديده ايد، ايده بگيريد. به عنوان يك كسب وكار 
كوچك افراد جامعه تان را به دنياي خودتان دعوت 
كنيد. اين نه تنها باعث مي شود در زمان صرفه جويي 
كنيد، بلكه كمك تان مي كنــد روابط تان را با افراد 

جامعه بسازيد. 

۵.برايرشــدســريعتربــهخريدن
دنبالكنندهفكرميكنيد

خداي من، اين يك اشــتباه بزرگ است كه اغلب 
درباره آن صحبت نمي شــود امــا من مي خواهم 
درباره آن صحبت كنم. آيا تا به حال براي تان پيش 
آمده است كه يك حساب كاربري بزرگ را ببينيد و 
با خودتان بگوييد اوه سال ها طول مي كشيد تا من 
به اينجا برسم. بگذار فقط چندهزار تا دنبال كننده 
بخرم. اجازه بدهيد شما را همين حالا متوقف كنم. 
هرگز، هرگز، هرگــز براي اينكه يك شــبه حضور 
مجازي تان را رشــد دهيد، دنبال كننــده يا هوادار 
نخريد. اين كار نه تنها شديدا غيراخلاقي است، بلكه 
ممكن است باعث مسدود شدن حساب تان شود و 
اعتبارتان را در برابر مشتريان و مراجعان تان از بين 
ببرد. به علاوه، اغلب حساب هايي كه مي خريد جعلي 
هستند. بنابراين يك مجموعه دنبال كننده بزرگ 
بدون هيچ فعاليت و مشاركتي خواهيدداشت. اين 

ايده آل نيست، درست است؟
راهكار: شما بايد بدانيد مشتريان تان چه كساني 
هستند. با توجه به شــبكه اجتماعي ای كه در آن 
هستيد، از هر طريقي كه مناســب تر است با آنها 
ارتباط برقــرار كنيد. محتواي جالب بســازيد و به 
اشتراك بگذاريد. صبور باشيد و بدانيد اگر ممارست 
داشته باشيد دنبال كننده ها به سوي تان خواهندآمد.

 
۶.پروفايليداريدكهبهروزنيست

اين اشتباه بزرگ ديگر اســت. اگر پروفايلي داريد 
كه يك عكس يا لوگوي حرفه اي و واضح و توصيفي 

درخور و كامل ندارد، بايد آن را درست كنيد. 
وقتــي دنبال كننده هاي جديد به پروفايل رســانه 
اجتماعي شــما مي آيند اغلب اوقات اين نخستين 
چيزي اســت كه مي بينند. شــما بايد با توصيف 
خودتان و آنچه درباره آن صحبــت مي كنيد، آنها 

را جذب كنيد. 
راهكار:اين راهــكار را بلــد هســتيد. برويد و 
پروفايل هاي تان را به روز كــرده و كاري كنيد كه 
شخصيت تان را به جلوه بگذارد. يك تقويم محتوايي 
ايجاد كنيد و از ابزارهاي زمان بندي رســانه هاي 
اجتماعي كمك بگيريد تا بتوانيد پست هاي جديد و 
مرتبط بگذاريد. شما در كسب وكار كوچك خودتان 

كدام يك از اين خطاها را مرتكب شده ايد؟
منبع:بيزنساينسايدر
ترجمه:بازده

۶اشتباهرسانههاياجتماعي

تحقيقات بازاريابي چيست؟
پژوهش هــاي مرتبط با يك مســاله در حوزه 
بازاريابــي و گــردآوري داده هــا، تبديل آن 
به اطلاعــات و تحليل اطلاعــات و پيگيري 
پيوندهاي آن در مباحثي چون  عرضه، تقاضا، 
آميخته بازاريابي، رفتارمصرف كننده، توسعه 
نام تجاري، استراتژي ســازماني، عارضه يابي 
سازماني، منابع انساني حوزه بازاريابي و مفاهيمي 
چون بخش بندي، جايگاه سازي و هدف گذاري 
را »تحقيقات بازاريابــي« مي نامند. تحقيقات 
بازاريابي با تعيين جايگاه فعلي بنگاه اقتصادي 
در صنعــت، تحليل عمومي صنعــت و رقبا و 
تشخيص نقاط انحرافي احتمالي، زمينه بهتري 
را براي تدوين جايگاه مطلوب كسب وكار فراهم 

مي آورد. 
در حوزه مطالعاتي از اين شــيوه تحقيق گاه به 
عنوان »تحقيقات بازار« نيز ياد مي شود. مباحثي 
چون بررســي اختصاصي روابط بــازار، روابط 
بين چند بنگاه در بازار همســان يا ناهمسان، 
تامين كنندگان و ذي نفعان در حوزه »تحقيقات 
بازار« قرار دارند. از نظر كارشناســان اين حوزه 
زير مجموعه اي از »تحقيقات بازاريابي« است 
و »تحقيقات بازاريابي« مفهومي جهان شمول 

است. 
كار اصلي مديران بازاريابــي تعريف نيازهاي 
مصرف كننــدگان به منظور تدويــن و اجراي 
اســتراتژي ها و برنامه هــاي بازاريابي با هدف 
تامين نيازهاي مشتريان است. بررسي تبليغات 
در مواردي مانند كســب اطلاعات مربوط به 
مخاطبان رســانه ها، تعيين ميــزان موفقيت 
برنامه هاي تبليغاتي، ارائه پيام هاي جذاب تر، 
برنامه ريزي تبليغات به طور اثربخش و انتخاب 
رسانه ها و روش هاي موثرتر تبليغات، مديران 

را ياري مي كند. 
هر تحقيق بازاريابي شامل ۶ مرحله اصلي است: 

۱- تحقيق مختصر و اوليه
2- تهيه طرح تحقيق

3- تنظيم برنامه  اجرايي
4- جمع آوري داده ها

۵- آماده سازي و تحليل داده ها
۶- تهيه گزارش تحقيق

الفباي كسب وكار  مهارت 

همه ما در زندگي شــغلي به دنبال اين هستيم 
كه پيشرفت كنيم و سرپرســتي يك مجموعه، 
گروه، يا ســازمان بزرگ تر را بر عهده بگيريم. در 
اين مطلب براي شــما چند راهــكار عملي ارائه 
مي دهيم تا بتوانيد پيش از اينكه به چنين سمتي 
برسيد مهارت ها و قابليت هاي رهبري را در خود 

پرورش دهيد. 
فرصتهايرهبريرا،بدونتوجهبهاينكه
كوچكهستند،برعهدهبگيريد: يك عادت 
خوب اين است كه آمادگي خود را براي اقدام هايي 
كه خارج از واحد كاري تان انجام مي شود بر عهده 
بگيريد. اين فرصت ها لازم نيست كه پروژه هاي 
طولاني مدت باشــند؛ اقدام هاي كوچكي مانند 

تســهيل يك ملاقات، كمك كــردن در فرايند 
 اســتخدام يا حل يك نزاع بيــن دو همكار هم 

مفيد هستند. 
بهدنبالفضاهايســفيدباشيد: يك روش 
بسيار موثر براي اثبات توانايي هاي تان اين است 
كه پروژه هايي را كه در فضاهاي ســفيد هستند 
ـ مســائلي كه ســاير افراد حاضر به پذيرش آنها 
نيستند يا حتي ممكن است از آن آگاه نباشند ـ بر 
عهده بگيريد. مثلا، تحليل و بررسي اينكه چطور 
تغييري خاص در ســازمان مي تواند هزينه هاي 
سازمان را كاهش دهد. انجام كارهايي كه سايرين 
حاضر به قبول آن نيســتند باعث تمايز شــما از 

سايرين مي شود. 

بهدنبالساختنرابطهباشيد: طبق يك مثل 
قديمي »اينكه شما چه افرادي را مي شناسيد مهم 
نيست، بلكه مهم اين است كه چه افرادي شما را 
مي شناسند.« هنگام بررســي ترفيع، به احتمال 
زياد افراد ديگري توانايي شما را ارزيابي كرده و آن 

را به رئيس ارائه مي كنند. 
بنابراين، شــما نياز داريد كه افراد در واحدهاي 
مختلــف ســازمان با توانايي هاي شــما آشــنا 
باشــند. از هر موقعيــت و برخوردي بــه عنوان 
فرصتــي بــراي نشــان دادن ارزش هايــي كه 
شــما بــه ســازمان ارائــه مي كنيد و تســلط 
 و دانــش خــود از كســب وكار اســتفاده

 كنيد. 

مانند يك رهبر رفتار كنيد
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اصناف

 ادغــام اتحاديه ها بــا كمتر از
 ۳۰۰ عضو مفيد است

رئيس اتحاديــه نبات، آبنبات ريــز و قندريز 
گفــت: ادغام بــه قدرتمنــدي اتحاديه هاي 

كوچك كمك مي كند. 
حسن افخمي عليشــاه ضمن اعلام موافقت 
خود با ادغــام و چابك ســازي اتحاديه هاي 
همگن اظهار داشــت: ادغام براي آن دسته از 
اتحاديه هايي كه كمتــر از ۳۰۰ عضو دارند، 
مفيد اســت و اين اقدام موجب مي شود اين 
اتحاديه ها قدرتمند شــوند و سروسامان پيدا 

كنند. 
وي با اشاره به اينكه اتحاديه نبات، آبنبات ريز 
و قندريز ۵۰۰ عضــو دارد، گفت: پيش از اين 
اتحاديه قندريز را در اتحاديه ما ادغام كردند. 

رئيس اتحاديــه نبات، آبنبات ريــز و قندريز 
با تاكيد بر اينكه براي ادغام و چابك ســازي 
اتحاديه هاي همگن بايد بررسي كارشناسانه 
صورت گيرد، ايــن نكته را متذكر شــد كه 
هم اينك اتحاديه هايي كــه ۱۲۰ عضو دارند، 
رضايت به ادغام ندارند چون تمايل ندارند كه 

نظام اتحاديه شان به هم بخورد. 
وي گفت: اتحاديه ها نبايــد از به خطر افتادن 
موقعيت خــود در پي ادغام، تــرس و واهمه 
داشته باشــند و درصورت ضرورت به ادغام، 
بايد هماهنگي و همكاري هاي لازم انجام شود. 

مقابله بــا كالاي قاچــاق را از 
قاچاقچيان بزرگ شروع كنيم

رئيس اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشان از 
تعطيلي ۷۰ درصد توليدي هاي پوشاك خبر داد 
و گفت: حجم بالايي از پوشــاك ايراني در انبارها 

انباشت شده است. 
جواد دروديان نقوسيان درباره آماده باش سازمان 
تعزيرات براي مقابله با كالاي قاچاق در بازار پوشاك 
با بيان اينكه مبارزه با قاچاق كالا امري پسنديده 
اســت و بايد جلوي ورود كالاي قاچاق به كشور 
گرفته شود اما چرا شروع اين كار از خرده فروشي ها 
شروع مي شــود، افزود: اگرچه برخورد با عرضه 
كالاي قاچاق اثرگذار اســت اما مبارزه و برخورد 

با كالاي قاچاق بايد از مبدا و منشا صورت گيرد. 
وي با بيان اينكه هم اكنون ۷۰ درصد توليدي هاي 
پوشاك تعطيل شــده اند، گفت: كانتينر كالاي 
قاچاق وارد كشور مي شــود كه اتفاقا مي بينند و 
مي دانند اما چشــم روي هم مي گذارند و جلوي 

آنها را نمي گيرند. 
رئيس اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشان به 
اين نكته اشاره كرد كه اصناف توليدكننده به سراغ 
كالاي قاچاق نمي روند و صرفا عده اي كه به دنبال 
 سود بيشتر هستند و پوشــاك ۵ هزار توماني را

 ۱۵ هزار تومان به فروش مي رســانند، به دنبال 
كالاي قاچــاق مي دوند. وي گفــت: در همين 
كشورهاي همسايه، واردكنندگان كالاي قاچاق 
را  دار زدند و بقيه حساب كار دست شان آمد، ما هم 
بايد برخورد و مقابله با كالاي قاچاق را از قاچاقچيان 

بزرگ شروع كنيم. 

بسياري از پارچه فروشان تغيير 
شغل دادند

رئيــس اتحاديــه پارچه فروشــان گفــت: 
پارچه فروشــي ها ديگر الزامي بــراي نصب 

دوربين و آلارم ندارند. 
محمدحســين نورايي آشــتياني با اشاره به 
خرســندي پارچه فروشــان از توافق مالياتي 
امســال و رضايتمندي نســبت بــه موضوع 
عدم افزايش ماليات گفت: پارچه فروشــان با 
بهره گيــري و راهنمايي مشــاوران مالياتي، 
اظهارنامه هاي خود را در موعد مقرر به سازمان 

امور مالياتي تحويل دادند. 
وي درباره اجباري شدن نصب دوربين و آلارم 
در واحدهاي صنفي پارچه فروشي نيز اظهار 
داشــت: اگرچه بر نصب دوربيــن و آلارم در 
واحدهاي صنفي پارچه فروشــي اصرار شد و 
حتي آن را اجباري كردنــد اما هم اكنون اين 
موضوع حل وفصل شــده و واحدهاي صنفي 
درصورت تمايل مي توانند دوربين و آلارم نصب 
كنند. رئيس اتحاديه پارچه فروشان همچنين 
از وفور پارچه هاي خارجي در بازار از كشور هاي 
چين، تركيه و اندونزي خبر داد و در عين حال 
به اين نكته اشاره كرد كه در بازار چادر ايراني 
مشكلي وجود ندارد و پارچه هاي رومبلي نيز 
به دليل باصرفه نبودن قاچاق، با برگ سبز وارد 
مي شود. وي در ادامه تداوم ركود اقتصادي را 
مورد اشاره قرار داد و افزود: به دليل ركود بازار، 
بسياري از پارچه فروشان تغيير شغل داده اند 

و به سمت فعاليت در صنف پوشاك رفته اند. 

طي چنــد روز گذشــته 
خبــري از ســوي معاون 
ســتاد مركزي مبــارزه با 
قاچاق كالا و ارز منتشــر 
شد كه حكايت از احتمال 

كاهش تعرفه واردات موبايل داشت. 
عليرضا گلســتاني زاده اظهار داشت كه در برخي 
كالاها از جمله موبايــل در داخل توليدي نداريم و 
فقط توليد بسيار محدود در منطقه اروند انجام كه 
حدود ۶۰ هزار قطعه است كه البته آن هم ساخت 
داخل نيست بلكه قطعات موبايل آورده و در داخل 
سرهم بندي مي شود؛ يعني عملا توليد داخلي در 
زمينه موبايل وجود ندارد و اين در حاليســت كه 

مصرف داخل سالانه ۱۴ ميليون قطعه است. 
به گفته وي، در جايي كه مزيت توليد داخل نداريم، 
نبايد تعرفه ها را به گونه اي لحاظ كنيم كه اسمش 
را حمايت از توليد بگذاريم لذا به دنبال اين موضوع 
هستيم كه تعرفه واردات موبايل كاهش يابد و اين 
تعرفه از ۷ به ۵ درصد برســد. همچنين در بخش 
ارزش افزوده به دنبال مذاكراتي با مجلس هستيم 
تا ميزان آن كاهش يابــد، چراكه ارزش افزوده در 
قاچاق برخي كالاها مانند طلا و موبايل تاثيرگذار 

است. 
در هميــن رابطه روز گذشــته خبــري در تاييد 
صحبت هاي معاون ستاد مركزي مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز منتشر شد كه نايب رئيس اتحاديه صنف 
فروشندگان دستگاه هاي صوتي و تصويري، تلفن 
همراه و لوازم جانبي از كاهش تعرفه گوشي تلفن 

همراه به ۵ درصد خبر داد. 
نصرا... اوراني پور اظهار داشت: سال گذشته تعرفه 
۷ درصد بوده كه امســال دولت بــراي حمايت از 
مصرف كنندگان و كاهش واردات موبايل به صورت 

غيررسمي ۲ درصد كاهش را لحاظ كرده است. 

اوراني پــور گفت: با تصميم دولت، امســال تعرفه 
واردات موبايل بــه ۵ درصد كاهش يافته اســت 
كه اين موضوع، انگيــزه واردات به صورت قاچاق 
را به شــدت كاهش مي دهــد. البته بــه اين رقم 
بايد ۹ درصد ماليــات بر ارزش افــزوده را اضافه 
 كرد كه به نظر مي رســد باز هم تعرفــه معقولي 

براي واردات باشد. 
اوراني پور تصريح كرد: بر اين اســاس، اكنون كف 
تعرفه براي واردات گوشــي تلفــن همراه مصوب 
شده است، البته بايد توجه داشت كه ايران كشوري 
اســت كه ۸ هزار كيلومتر مرز آبي و خاكي دارد و 
كنترل آن چندان ساده نيست، ضمن اينكه تلفن 
همراه كالايي است كه به راحتي قابل حمل است و 
مي توان مقادير زيادي از آن را در يك كيف دستي 
جــا داد. در عين حال، گارانتــي موبايل به مفهوم 
ارائه خدمات بدون چون وچرا به مصرف كنندگان 
است تا مردم نيز بتوانند شكايت هاي خود را در اين 
زمينه به اتحاديه ارائه دهند. وي خاطرنشان كرد: 
از تمامي واحدهــاي داراي پروانه تعهد گرفته ايم 
كه كالاي بــدون فاكتور به مــردم عرضه نكنند و 
شركت ها هم مي توانند به عنوان معارض واحدهاي 
فروشــي كه موبايل هاي قاچاق عرضه مي كنند، 
شــكايات خود را ارائــه كنند، اين در حاليســت 
 كه ســازمان تعزيرات حكومتي نيز به شــكايات 

رسيدگي مي كند. 
همچنين رامين ســميع زاده، عضــو هيات مديره 
اين اتحاديه گفت: در راســتاي حركت به سمت 
جلوگيري از كالاهاي قاچاق شــركت هاي اصلي و 
معتبر از فيلتر اين اتحاديه عبــور كرده اند و همه 

عرضه كنندگان، شناسنامه دار هستند. 
وي افزود: براساس آمارهاي رســمي، ۸۰ درصد 
كاربــران ايرانــي از قابليت هاي پيشــرفته تلفن 
همــراه خــود آگاهي نداشــته و اغلــب كاربران 

 تنهــا از ۱۰ درصــد قابليــت گوشي هاي شــان
 استفاده مي كنند. 

كاهش تعرفه واردات و ساماندهي بازار 
ابراهيم درستي، رئيس اتحاديه صنف فروشندگان 
دستگاه هاي صوتي و تصويري، گوشي تلفن همراه 
و لوازم جانبي نيز به »كسب وكار« گفت: صلاح بر 
اين است كه تعرفه واردات تلفن همراه با توجه به 

اينكه در كشور توليد نداريم، كاهش يابد. 
كاهــش تعرفه واردات اين كالا ســبب مي شــود 
قسمت زيادی از قاچاق گوشــي هاي تلفن همراه 
حذف شــود و انگيزه اي براي اين فعاليت به ويژه 
براي گوشي هاي زير ۲۰۰ هزار تومان وجود ندارد. 
درســتي افزود: اگر هزينه ها و عــوارض واردات 
گوشــي هاي تلفن همراه باز هم كاهــش يابد، به 
ســاماندهي بازار كمك مي كند و پديده قاچاق از 
اين بــازار حذف و زمينه براي گســترش خدمات 
پس از فروش فراهم خواهد شــد. نايب رئيس اتاق 
اصنــاف تهران در ادامــه اظهار داشــت: در حال 
حاضر، به اندازه كافي تلفن همــراه در بازار وجود 
دارد و با از بين رفتن تحريم هــا نيز وضعيت روبه 
بهبودي مي رود. بــه گفته اين فعــال صنفي، در 
اين شــرايط نمايندگي هاي تلفن هــاي همراه از 
كشــورهاي مختلف وارد ايران شــده و اين امر به 
نفع اين بازار اســت. به گفته ابراهيم درســتي با 
ورود نمايندگي هــاي خارجــي توليدكننــده 
تلفن همــراه بــه بــازار داخلي، دســت دلالان و 
واسطه ها از اين بازار كوتاه مي شود. از سوي ديگر 
كالاهاي باكيفيت و با قيمت مناسب نيز به دست 
مصرف كنندگان مي رســد. درســتي يادآور شد: 
به هر صورت قاچاق كاهــش پيدا مي كند؛ قاچاق 
در همه جاي دنيا هســت ولي نه به اين درصدي 
كه در ايران هســت. ميزان قاچاق در ايران بالاتر 

از اســتاندارد و غير قابل توجيه اســت؛ اختلاف 
دلار دولتي و بازار آزاد هجمه عظيمي از قاچاق را 
كاهش مي دهد البته چاره اي نيســت بايد مبادي 
 ورودي را كنترل كنند و بر خريد كالاي با ضمانت 

تاكيد شود. 

در نظر گرفتن تعرفه بالا منجر به افزايش 
قيمت كالا مي شود

محمد بادلــي، فعال بــازار نيز با ابــراز رضايت از 
كاهش تعرفه واردات گوشي تلفن همراه مي گويد: 
وقتي تعرفه كالا را كاهش ندهيم، براي قاچاقچي 
انگيزه ايجاد مي شــود كــه كالاي غيرمرغوب و 
گران به دســت مصرف كننده برســاند بنابراين 
براي آســودگي خاطر مصرف كننده بايد شرايطي 
را فراهم كرد كه كالا بــا حداقل هزينه و با بهترين 

شرايط به دســت مصرف كننده برسد پس كاهش 
تعرفه بهتريــن ابزار كنتــرل بازار اســت. بادلي 
افزود: كالاهايي بايد داراي تعرفه بالا باشــند كه 
در داخــل به قدر كافــي توليد مي شــوند ولي از 
آن جايي كــه تلفن همراه به قــدر كافي در داخل 
كشور توليد نمي شــود، در نظر گرفتن تعرفه بالا 
 منجر به افزايش قيمت كالا و فراهم شدن شرايط

 قاچاق مي شود. 
وي معتقد اســت: دولت بايد در مديريت واردات 
دقت كافي داشته باشد و درباره كاهش تعرفه هم 
بايد به گونه اي عمل كند كه واقعا در كاهش قاچاق 
تاثيرگذار باشــد اكنون واردات هزينــه اي براي 
قاچاقچي ندارد چون عده اي دست اندركار با دادن 
مجوز ورود، كالاي بدون گمرك را به داخل كشور 

صادر مي كنند. 

»كسب وكار« از تاثيركاهش تعرفه  در قاچاق  گوشی تلفن همراه گزارش مي دهد

آغاز ساماندهی آشفته  بازار موبایل
اخبار

كاهش تعرفه گوشي تلفن همراه به ۵ درصد
    گروه اصناف

نان سنگك يكي از قديمي ترين نان هاست 
كه با وجود ورود فنــاوري هنوز مجالي به 
ماشــين آلات نداده و همچنان به صورت 
سنتي پخته مي شــود. نان سنگك براي 
ما ايرانيان از ديرباز يادآور ســفره هايي پر 
از بركت بوده و تا امروز خانواده هاي ايراني ســعي در حفظ اين نان 

پربركت در سفره هاي شان داشته اند. 
رئيس اتحاديه نان سنگكي تهران در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 
براي پخت اين نان ابتدا ۳ كيسه آرد را با ۶۰ ليتر آب و خميرمايه )به 
ازاي هر ۳ كيسه آرد۶۰۰ گرم( درون دستگاه خميركن مي ريزند و 
دستگاه را روشن مي كنند. البته آب و آرد بايد كم كم وارد دستگاه 

شوند تا به يك اندازه مخلوط شوند. 
محمدرضا نظرنژاد افزود: ميزان آبي كه در نان سنگك استفاده 
مي شــود از ديگر نان ها بيشتر است. دســتگاه خميركن مورد 
استفاده در نانوايي ســنگكي به صورت استوانه خوابيده است كه 
آرد و آب زماني كه وارد آن مي شــود، چرخنده آن كه به صورت 
بالا و پايين است، شروع به كار كرده و خمير را به صورت يكدست 
درســت مي كند. بعد از آن خمير درست شده را درون ظرفي به 
نام تغار مي ريزند و بايد مدت زماني را براي گرم و آماده شدن آن 
صرف كنند. بعد شاطر آن را روي تخته پهن مي كند و داخل تنور 

مي گذارد. 
به گفته اين فعال صنفي، در صنف ما افراد عاشــقانه در محيط كار 
خود كار مي كنند. درباره نانوايي ســنگكي البتــه بايد بگويم اين 
علاقه مندي شرايطي را هم مي طلبد. كار سخت است و تنها علاقه به 
كار مي تواند فرد را پيش ببردچون اگر علاقه جود داشته باشد خود 
 فرد به سراغ اين كار مي رود و اگر هم علاقه اي در كار نباشد ورود به آن 

بي فايده است. 

گندم درجه چند و بي كيفيت تبديل به آرد مي شود
وي تصريح كرد: امسال شاهد افزايش قيمت نان در آزادپزها نخواهيم 
بود اما در نانوايي هايي كه نان را با آرد دولتي پخت مي كنند امسال 
نيز با توجه به دستمزد كارگر، بيمه و تورم قيمت نان افزايش خواهد 

داشت. 
نظرنژاد درباره نرخ مصوب نان سنگك بيان داشت: قيمت مصوب 
نان ســنگك ســاده براي نانوايي هاي دولتي پز ۸۰۰ تومان و نان 

 كنجدي ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ تومان است و فروش نان سنگك بيش از
 ۱۵۰۰ تومان در نانوايي هاي دولتي پز ممنوع است. رئيس اتحاديه 
نانوايان نان ســنگكي با اشــاره به فروش نان كنجدي براســاس 
درخواســت مشــتريان تصريح كرد: هيچ نانوايي حق ندارد بدون 
 درخواست مشــتري، نان كنجدي بپزد و مردم را مجبور به خريد 

آن نان ها كند. 
نظرنژاد با اشاره به كيفيت بهتر آردهاي آزاد نسبت به دولتي گفت: 
متاسفانه آردهاي دولتي نامرغوب بوده و اكثر نانوايان از اين آرد ها 
ناراضي هســتند. وي درباره دلايل كيفيت پايين آرد نانوايي هاي 
دولتی پز خاطرنشان كرد: گندم درجه چند و بي كيفيت تبديل به 
آرد مي شود كه همين كيفيت پايين گندم ها باعث كاهش كيفيت 
آردهاي موجود مي شود. وي درباره تعداد نانوايي هاي آزادپز در سطح 
شهر افزود: حدود ۴۰ درصد از نانوايي هاي سنگكي به صورت آزادپز 

و ۶۰ درصد با تعرفه هاي دولتي فعال هستند. 
اين فعال صنفي، درباره نحوه تعيين قيمت نان در آزادپزها خاطرنشان 
كرد: ما در ســال ۱۳۹۳ نرخي را بــراي آزادپزها تعيين كرديم كه 

همچنان با گذشت ۲ سال اين نرخ ثابت بوده و تغييري نكرده است. 
وي افزود: در پي افزايش قيمت آرد نانوايان متضرر شده و درخواست 
افزايش قيمت نان را دارند. نظرنژاد تصريح كرد: در حالي كه گندم هاي 
خارجي براي نان كيفيت بالاتري دارند جلوي واردات آن گرفته شده 
و گندم هاي داخلي كه كيفيت مناسبي ندارند و به درد مرغداري ها 

مي خورند، جايگزين آن شده اند. 
رئيس اتحاديه نانوايان سنگكي به اين نكته نيز اشاره كرد كه براي 
افزايش رقابت بايد واردات گندم آزاد شــود نه اينكه جلوي واردات 

گرفته شود. 
به گفته وي، اكنون برخي واحدهاي آزادپزي وزن چانه خود را افزايش 
داده اند و نان باكيفيت به دست مردم مي دهند و همين امر باعث شده 
تا صف هاي طولاني در اين نانوايي ها به دليل تعدد تقاضا شكل بگيرد. 
وقتي نان باكيفيت باشد، ممكن است افراد حتي راه خود را دور كنند. 
وي ادامه داد: ساده بگويم اگر مديريت در اين شغل نباشد كارها اصلا 
پيش نمي رود؛خصوصا مديريت زمان. شــما در نظر داشته باشيد 
كه فرد خميرگير بايد ســاعت ۲:۳۰ از خواب بيدار شود و دستگاه 

خميرگيري را روشن كند. اگر براي خميرگيري ۳۰ دقيقه تعلل شود 
عمل آمدن خمير حدود يك ساعت و ۳۰ دقيقه به تاخير مي افتد. 
اكنون بيشتر نانوايي ها اول صبح داراي نان هستند اما خمير آن در 

نيمه هاي شب تهيه شده است.

خواسته هاي اعضاي صنف نان سنگكي با ادغام برآورده 
نمي شود

رئيس اتحاديه نان سنگكي تهران همچنين درباره ادغام اتحاديه هاي 
همگن گفت: به دليل اينكه خواسته هاي اعضاي صنف نان سنگكي با 
ادغام برآورده نمي شود، مخالف اجراي اين طرح هستيم و اجراي اين 

طرح تنها به ضرر نانوايان سنگكي خواهد بود. 
محمدرضا نظرنژاد افزود: بعد از گذراندن مشكلات فراوان نانوايان 
سنگكي در سال هاي اخير تا حدودي توانستيم مشكلات را برطرف 
كنيم و در صورت ادغام اين اتحاديه با اتحاديه نانوايان مشــكلات 
عديده از جمله بحث سهميه بندي آرد، قيمت نان و آرد، وزن چانه 
و … دوباره قوت خواهد گرفت؛ به همين دلايل مخالف اجراي اين 

طرح هستيم. 

اتحاديه نان سنگكي درآمد پاييني دارد
وي با بيان اينكه اتحاديه نان سنگكي درآمد پاييني دارد، افزود: با 
ادغام اين اتحاديه مشكلات مالي دو چندان خواهد شد و نمي توانيم 

جوابگوي اعضاي صنف باشيم. 
نظرنژاد درباره نانوايان آزادپز نيز گفت: اعضاي صنف نان سنگكي 
آمادگــي لازم را براي آزادپزي دارند اما مســئولان ذي ربط در اين 
زمينه همكاري لازم را با اتحاديه ندارند در حالي كه درخواست دولت 

آزادپزي بوده است. 
 رئيس اتحاديه نان ســنگكي تهران تصريح كــرد: در حال حاضر

 ۸۰۰ نانوايي سنگكي در تهران فعال است كه ۴۰ درصد آنها به صورت 
آزادپز فعاليت مي كنند و اگر دولت در زمينه مجوز و سهميه آرد گندم 
همكاري كند، بقيه اعضاي صنف آمادگي لازم را براي آزادپزي دارند. 
نظرنژاد اظهار كــرد: هدف اصلي اتحاديه نان ســنگكي ارائه نان با 
كيفيت و قيمت مناسب است و از خرداد ماه سال ۹۳ تاكنون افزايش 
قيمتي را نداشته ايم و قيمت هر عدد نان سنگك با وزن چانه ۴۵۰ 
 با قيمت يك هــزار و ۳۰۰ تومان در نانوايي هــاي آزادپز به فروش

 مي رسد. 

رئيس اتحاديه نان سنگكي تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

آمادگي نانوایان سنگكي براي آزادپزي
    گروه اصناف

رئيس اتحاديه نمايشــگاه داران گفت: يكي از دلايل ركود در بازار 
كمبود نقدينگي و پايين آمدن قدرت خريد مردم است، ضمن آنكه 
برخي منتظر ارزان شدن خودرو هستند كه با توجه به سيستم بازار 

خودرو در ايران اين اتفاق صورت نخواهد گرفت.
به گزارش ايلنا، رئيس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان اتومبيل 
ضمن اشاره به ركود در اين حوزه، اظهار داشت: بازار خودرو همچنان 

در ركود بوده و حتي در ماه اســفند كه فصل تعويض خودرو است، 
باز هم تحرك خاصي در اين حوزه ديده نشــد. بــا توجه به تعطيل 
شدن مدارس و آغاز تعطيلات تابســتاني طبق روال سالانه، شاهد 
خريدوفروش خودرو بوديم اما امســال همچنان بازار راكد اســت. 
غلامحسين قاسميان ادامه داد: يكي از دلايل ركود در بازار، كمبود 
نقدينگي و پايين آمدن قدرت خريد مردم است. ضمن آنكه برخي 

منتظر ارزان شدن خودرو هستند كه با توجه به سيستم بازار خودرو 
در ايران اين اتفاق صورت نخواهد گرفت زيــرا قيمت خودروهاي 
داخلي توسط شوراي رقابت تعيين مي شود و انحصار در اين بخش 
وجود دارد. قيمــت خودروهاي خارجي نيز براســاس دلار و درهم 
معين مي شــود كه همواره نرخ اين ارزها در حال افزايش بوده، پس 
ارزان شدن خودرو ممكن نيست. وي به نقش شوراي رقابت در بازار 

خودرو اشاره كرد و گفت: با اينكه شوراي رقابت در اعلاميه خود اذعان 
داشته كه كيفيت دو خودرو ســاز دولتي يعني ايران خودرو و سايپا 
پايين است اما باز هم به آنها اجازه افزايش قيمت داده است. اين در 
حاليست كه اين خودروها چه در زمان خريد و چه در خدمات پس از 
 فروش داراي نواقص زيادي هستند اما خودروي صفر خارجي به مدت

 ۴ سال هيچ هزينه اي ندارد. 

منتظر ارزان شدن اتومبيل نباشيد
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بسياري باور دارند براي شروع 
يك كار موفق و راه اندازي يك 
شــغل لازم است ســرمايه ي 
چنداني داشته باشند و پشتوانه 
مالي محكمي كه اگر با مشكل 
مواجه شــدند، از آن كمك بگيرند. آنها حتي دررابطه 
با كساني كه يك كارآفريني را شــروع كرده اند چنين 
تفكري دارند و مي گويند حتما با تكيه بر سرمايه اي كلان 
توانسته است، كارآفرين باشد. اما اندكي بررسي و تحقيق 
از وضعيت كارآفرينان روشن مي كند براي اين موضوع 
پارامترهاي ديگري چون داشتن ايده كارآفريني يا سرمايه 
فكري، داشتن روحيه همكاري و تعامل، تلاش و پشتكار، 
علاقه و اشتياق، برنامه ريزي و هدفمند بودن، استفاده از 
تكنيك هاي خلاق و نوآورانه و... اهيمت دارد. پس از آن 
مهم ترين موضوع اين است كه جرات و همت كارآفريني 
داشته باشيم بدين معني كه حتما خود را براي ورود به اين 
حوزه آماده كرده و با همه سختي ها مقابله كنيم به عبارتي 
با يك كفش آهني به جنگ تمام موانعي برويم كه خواسته 

و ناخواسته بر سر راه ما وجود دارد. 

بهره مندي از ايده و تفكري خلاق
طبق تحقيقات انجام شــده از افراد موفق، كارآفرين و 
ثروتمند دنيا مهم ترين عاملي كه در رســيدن افراد به 
آرزوها و خواســته هاي مادي بزرگ آنها نقش داشته 
داشتن ايده و فكر خلاق بوده است. آنها با تبديل ايده هاي 
خود به كار شروع كرده اند و همين طرز فكر براي آنها 
ثروت آفريني كرده است. به اعتقاد بسياري از آنها عامل از 
بين رفتن بسياري از سرمايه ها نداشتن ايده خلاق است. 

تكيه بر سرمايه اجتماعي
با توجه به نقش و جايگاه كارآفريني در ايجاد فرصت هاي 
شغلي، پوشــش نيازهاي توليدي و خدماتي جامعه و 
به طور كلي رشد و توسعه اقتصادي كشورها، بها دادن 

به ايده هاي كارآفرينان و كمك براي عملياتي كردن آن 
يكي از مهم ترين كارهايي است كه يك جامعه مي تواند 
به پاس زحمات كارآفرينان براي آنها مهيا سازد. البته 
اين امر در جامعه ما به اعتقاد بســياري از كارشناسان 
چندان مورد توجه قرار نگرفته است. به طوري كه سرمايه 
اجتماعي كه نقش مهمي در رشد اهداف كارآفريني دارد 
و عبارت است از هنجارها، قوانين و همكاری هاي گروهي 
و دسته جمعي افراد و به طور كلي هماهنگي بخش هاي 
مختلف اجتماع بــراي رونق يك فعاليــت اقتصادي، 
هنوز براي كارآفرينان مهيا نشــده است و حتي نبود 
اين شاخص ها سنگ پيش پاي كارآفرينان مي اندازد و 

حركت آنها را كند مي سازد.
 

شبكه ســازي براي احيــاي ظرفيت هاي 
كارآفريني

رمضان لطفي، معاون توانمندســازي و مشاركت هاي 
مردمي سازمان رفاه، خدمات و مشاركت هاي اجتماعي 
شــهرداري تهران درباره اهميت ســرمايه در رشــد 
كسب و كارها و كارآفريني مي گويد به نظر من پل مهم تر 
از پول است. منظور از پل ايجاد ارتباطات، شبكه سازي 
و اتصال 3عنصر اساسي سرمايه گذار، صاحبان ايده و 
كارآفرين اســت. در اين رابطه شهرداري تهران سعي 
كرده فضايي ايجاد كند كه اين ارتباطات تســهيل و 
تسريع شود. درواقع قصد ما اين است با امكاناتي كه در 
اختيار متقاضيان چه از سرمايه گذار گرفته چه كارآفرين 
قرار مي دهيم ظرفيت ها را براي آنها شناسايي كنيم و از 
همين طريق ايده هاي كارآفريني  اي كه توجيه اقتصادي 

و قابليت شكوفايي دارد را احيا و احصا كنيم. 

دادن امكانات به كارآفرينان 15هزار شغل 
ايجاد كرد

وي توضيح مي دهد: البته نمي توان منكر اهميت سرمايه 
شد اما منظور ما از اين صحبت كه بدون پول هم مي شود 

كارآفريني كرد اين است كه اگر كسي تمام شرايط لازم 
براي كارآفريني از داشتن ايده و برنامه گرفته تا توانمندي 
و... را داشته باشد سرمايه گذار حتما به اينكه سرمايه خود را 
در اختيار وي قرار دهد، راغب خواهد شد. نقش ما در حوزه 
شهرداري نيز همين است سعي مي كنيم اين ارتباطات 
را فراهم ساخته و نيازهاي مختلف افراد را بدين وسيله 
پوشش دهيم. كسي ممكن است ايده نداشته باشد ولي 
سرمايه داشته باشد و برعكس ما اين افراد را در نشست ها، 
پاتوق هاي شهرداري دعوت كرده و با هم آشنا مي سازيم. از 
سوي ديگر سعي ما اين است پس از اينكه يك كارآفريني 
موفق شد ايده اش را به عمل برساند وي را به حال خودش 
رها نكنيم بلكه پيگير اين باشيم كه آيا توانسته است در 
بازار رقابت كند يا مشــتري جذب كرده و بازار يابي كند. 
شهرداري براي توليد كننده، مشتري و خريدار نيز قصد 
دارد كانال ارتباطي ايجاد كند. بر همين اساس شهرداري 
در نقاط 22گانه شهر تهران تاكنون با در اختيار قرار دادن 
امكانات براي كارآفرينان 15 هزار شغل ايجاد كرده است و 
11 هزار نفر نيز در حال استفاده از فضا و امكانات شهرداري 
هستند. علاوه بر اين فعاليت هاي شهرداري تهران منجر 
شده با ايجاد بيش از 300 تعاوني 4 هزار نفر مشغول به 
فعاليت شوند. بنابراين قصد ما اين است كه هم به افراد 
صاحب ايده كه فاقد ســرمايه هستند كمك كنيم و هم 

اينكه شرايط را براي كارآفرينان تسهيل سازيم. 

بهبود شرايط اقتصادي نياز به سرمايه را كم 
مي كند

خديجه اماني، كارآفرين حوزه زنبورداري و گلخانه نيز 
در اين زمينه مي گويد مشخصا نمي توان منكر اهميت و 
نقش سرمايه در كارافريني باشيم اما اگر شرايط اقتصادي 
بهبود پيدا كند، وضعيت آشفته بانك ها سروسامان پيدا 
كرده و ريسك كارهاي توليدي در كشور كاهش پيدا 
كند اهميت سرمايه در كارآفريني كمرنگ تر مي شود اما 
وضعيت كنوني اقتصادي جامعه ما كارآفرينان را وابسته 

به سرمايه كرده است از طرفي همين موضوع فعاليت هاي 
كارآفريني را نسبت به گذشته كمتر كرده است. اكنون 
اكثرا ترجيح مي دهد يك فعاليت بدون ريسك شروع 
كنند نه اينكه يك كار توليدي، چرا كه ترس از ضرر و 

زيان است.

كارآفريني بدون سرمايه هم مي شود
كلارا گل خسروي، كارآفرين حوزه خلاقيت و مهارت 
كودك در رابطه با نقش سرمايه در كارآفريني مي گويد 
به اعتقاد من با وجودي كه برخي از افراد جامعه تصور 
مي كنند براي كارآفرين شدن حتما بايد سرمايه زيادي 
داشت يا اينكه شرايط خاصي را طي كرد يا سن و سال و 
ويژگي هاي منحصر به فردي داشت، كارآفريناني كه اين 
راه را طي كرده اند به اين موارد اعتقادي ندارند. برخي از 
آنها از سرمايه كوچك شروع كرده اند و حتي شرايط آنها 
براي اينكه كارآفرين شوند، دشوار بوده است. از نظر من 
و حتي بسياري از كارآفرينان، كارآفريني جنسيت، سن 

و سال و حد و مرز نمي شناسد.

مقابله با مشكلات با كفش هاي آهني
از نظر وي براي كارآفرين شدن اول از هر چيز بايد اراده 
و پس از آن ايده و برنامه داشته باشيم. پس از اين مراحل 
است كه بحث گرفتن مجوز، سرمايه، داشتن فضا براي 
راه اندازي يك كسب و كار و... به وجود مي آيد. البته در اين 

راه ممكن است برخي از موانع مانند سنگ اندازي برخي 
از مسئولان و شرايط دشوار شروع كار، وجود داشته باشد 
به طوري كه اندكي زمان دسترسي ما را به اهدافمان دور 
كند.  اما با اصرار و رفت و آمد هاي زياد و پشتكار، رسيدن به 
هدف آسان مي شود. به اعتقاد وي مهم ترين چيزي كه يك 
كارآفرين براي مقابله با مشكلات بايد داشته باشد، داشتن 
كفش هاي آهني است، كفش هايي كه در برابر سختي ها 
از بين نرود، تاب  و تحمل آن نابود نشود و انسان را در ادامه 

مسير با مشكلات مواجه نساخته و دلسرد نكند. 

گرفتن مشــورت و كمك فكري از افراد 
با تجربه و با سابقه

گل خسروي مي گويد براي شروع يك كار خاك خوردن 
و به قول قديمي ها شاگردي كردن و به قول امروزي ها 
سابقه كار بسيار مهم است درواقع سابقه و تجربه براي 
پيش بردن هر كاري حــرف اول را مي زند به طوري كه 
ايده، طرح برنامه يا نظر، زماني خوب از آب در مي آيد كه 
پشت آن تجربه و سابقه اي باشد وگرنه ايده هاي جديد و 
صاحبنظر بودن تا 50 درصد مي تواند به افراد كمك كند. 
بنابراين لازم است كسي كه سابقه كاري شغل مورد نظر 
خود را ندارد با افرادي كه در اين حوزه داراري تجربه و 
حرفه هستند همكاري كرده و يك كار دسته جمعي و 
تيمي را شروع كنند تا در عمل با واقعيت هاي موجود در 

كار مورد نظر مواجه شود.

»كسبوكار«مهمترينپارامترهايكارآفرينيرابررسيميكند

پل ارتباطي سرمايه گذار، صاحبان ايده و كارآفرين
    گروه كار و كارآفرينی

كار و 
كارآفرينی

آثارسوءمســائلاقتصاديبر
مهارتهايزندگي

 عليرضا شريفي يزدي ،جامعه شناس و 
استاد دانشگاه

 مهارت هاي زندگي بســته درهم تنيده، كامل و 
ده گانه اي اســت كه در آن مي توان شــيوه ها و سبك نگاه كردن 
افراد به زندگي را به آنها آموخت تا افراد به واســطه آن به نوعي از 
توانمندي هايی دست پيدا كنند تا بتوانند بر سختي ها غالب شوند.

 اما در ارتباط با اين مســاله آنچه مهم است حل مسائل اقتصادي 
است كه پايه و اساس يادگيري مهارت هاي زندگي است به گونه اي 
كه تا اين مسائل حل نشود و مهارت ها و مسئوليت هاي اقتصادي 

بالا نرود، ســاير مهارت ها به تنهايي كمك بخش 
نخواهد بود. 

اقتصاد دولتي و به هدر رفتن منابع انساني

وي با اشاره با ناكارآمدي اقتصاد دولتي و تاثير آن بر خانواده ها و 
سبك زندگي افراد مي گويد: اقتصاد دولتي ما فضايي فراهم كرده 
است كه برون داد آن اقتصاد غير رقابتي و ناكارآمد است كه در پي 
آن منابع انساني به هدر رفته و ما با مشكلاتي چون كاهش رشد 
اقتصادي، ناكارآمدي دستگاه هاي اقتصادي و فقدان پويايي آنها 
روبه رو هستيم كه مهم ترين عواقب آن را مي توان در سبك زندگي 

افراد جامعه و به صورت آسيب هاي اجتماعي ملاحظه كرد. 

يادداشت

 رشــد 53 درصــدي طــلاق در كشــور
 درحاليست كه مســئولان مهم ترين عامل 
آن را نبود مهارت هاي زندگي در بين نسل 
جوان ياد مي كنند كه خود ريشه در مسائل 
اقتصادي دارد. نمونه بارز آن مسائلي است 
كه تحت عنوان اعتياد، فقدان مسئوليت پذيري اقتصادي، بي تعهدي 
شغلي و خيانت از آن نام برده مي شود. كه اگر بخواهيم موارد ديگري 
چون ضعف نسل جوان در برقراري روابط دوستانه و صميمي با طرف 
مقابل، مشكلات عاطفي و فقدان ابراز احساسات و مصاديقی از اين 
قبيل را به آن اضافه كنيم منجر به مشــكلات بزرگي براي كشــور 
شده كه مهم ترين آنها از هم پاشــيدگي نظام خانواده، افزايش آمار 
دختران و پسران مطلقه و فرزندان طلاق و بروز آسيب هاي اجتماعي 

و خطرات و مشكلات نشات گرفته از آن است. 

فقدان مسئوليت پذيري در تامين نيازهاي اقتصادي خانواده
به گفته بســياري از كارشناســان بي توجهي نهادهاي آموزشــي 
به آموزش مهارت هــاي زندگي از يك طــرف و همچنين كوتاهي 
خانواده ها در تربيت فرزندان و آشــنا ســاختن آنها با مسائل روز و 
برخورد و مقابله با ســختي هاي زندگي و بي توجهــي آنها در آماده 
ســاختن فرزندان خود براي ايفاي نقش هــاي مختلف اجتماعي و 
اقتصادي نيز منجر شده اســت، زوج ها چه پسر و چه دختر تحمل 
رفتارهاي خلاف انتظار خود را نداشــته و تصميم به جدايي از هم 
بگيرند. اين موضوع در حــال حاضر به مهم تريــن علت طلاق در 

كشور تبديل شده است. علاوه بر آنچه ذكر شد كارشناسان وضعيت 
اقتصادي نامناسب و فقدان مسئوليت پذيري افراد جامعه در تعهد 
به انجام وظايف شغلي را يكي از مهم ترين مسائل كشور در رابطه با 

موضوع طلاق ذكر مي كنند. 

شكاف فقر و غنا در جامعه
 برخي از جامعه شناسان نيز وجود شكاف در جامعه كه شامل شكاف 
فقر و غنا، شكاف بين سنت و مدرنيته، شــكاف بين فرد و جامعه و 
شكاف بين دولت و ملت است را به عنوان شكاف هاي چهارگانه اي 
ياد مي كنند كــه در اركان جامعه به وجود آمده اســت و نتيجه آن 
بداخلاق تر شدن مردم، ازدياد اختلاف ها و افزايش فساد و فحشا است 
كه در جامعه سر باز كرده است و طلاق نيز يكي از مصاديق آن است.

پيشي گرفتن دخترها در زمينه هاي تحصيلي و شغلي   
از پسرها

كارشناســان با اشــاره به موفقيت هــاي دخترهــا در زمينه هاي 
تحصيلــي و شــغلي و پيشــي گرفتــن آنهــا از پســرها در 
 ايــن زمينه هــا يكــي از عوامــل طــلاق را همين مســاله ذكر 

مي كنند. 
به اعتقاد آنها تعهد بســياري از دخترها براي تامين معاش خانواده 

منجر شــده طرف مقابل آنها نســبت بــه وظايف خود 
بي توجه باشــد و به آن اهميتي ندهد به گونه اي كه در 

برخــي از خانواده ها رفتارها به گونه اي اســت كه گويي 

وظايف پسر و دختر جابه جا شده است. اين موضوع حتي منجر شده 
تمايل به ازدواج در ميان پسرها كم شده و حتي روند ازدواج را كند 
سازد بنابراين در حال حاضر طبق بعضي از بررسي هاي انجام شده 
80 درصد مشكلات خانواده ها ناشي از شرايط اقتصادي و 20 درصد 
ناشي از مسائل فرهنگي اســت كه با آموزش مهارت های زندگی و 

بهبود شرايط اقتصادی حل خواهد شد
با توجه به آنچه گفته شد مي توان از اين بحث چند مساله اساسي را 

مورد تحليل و بررسي قرار داد.
 اول اينكه داشتن مهارت هاي شغلي و حل مشكلات اقتصادي تا چه 
اندازه بر بالا رفتن مهارت هاي زندگي افراد كمك  كرده و مانع از طلاق 
مي شود؟ دوم اينكه وجود مشكلات اقتصادي چه تاثيري بر سبك 

زندگي افراد دارد؟

سازمان اداري و پرسنل بيمار
احمد قاسمي، استاد دانشگاه و كارشناس بازار كار 
نيز در اين زمينه با اشاره به سيستم بيمار سازماني و 
دولتي در كشور توضيح مي دهد. اعتياد و بيكاري 

حلقه مفقوده طلاق 
هســتند. همين دو مساله منجر 

شــده اســت كــه افــراد نتواننــد 
مسئوليت هاي اقتصادي و شــغلي خود را به 

خوبي انجام دهند. درواقع اقتصــاد دولتي كه در 
نتيجه آن يك سازمان اداري گسترده و بيمار است، منجر 

شده پرسنل هم بيمار باشند و همين مساله منجر به فاصله هاي 
درآمدي در جامعه، شــكاف اقتصادي و رواج فقر شده به طوري كه 
افراد با حقوق هاي چنــد ميليوني هم از پس تاميــن مخارج خود 
برنمي آيند. فاصله درآمدي كشــور در حال حاضر نسبت به 8 سال 

گذشته بسيار بالا رفته است و وجود 8 و نيم ميليون كارمند دولتي 
كه از بودجه هاي دولت اســتفاده مي كنند، باعث شده است نظام 

اداري كشور سالم و مستحكم و براساس نظام اداري جهاني نباشد.

طلاق و هزينه هايي كه بيشتر از هزينه هاي ازدواج است
دكتر حسين باهر، جامعه شناس و استاد دانشگاه نيز 
در اين رابطه به »كسب و كار« مي گويد: يكي از آثار 
نبود مهارت هاي زندگي در كشــور طلاق است كه 
براي فرد و جامعه تبعات اقتصــادي و هزينه هاي 
زيادي مانند: هزينه دادگاه ها، پليس، مشــاوران و 
وكلا، كه عمدتا به دوش ملت هاســت، هزينه حبس، تعزير، پزشكي 
قانونــي و مصلحــان، درصــورت 
برخوردهــاي فيزيكي، 
و  مهريــه  هزينــه 
ارزيابي اموال شوهر 
و احوال همســر و 
پرداخت اجرة المثل و 
هزينــه  نفقــه، 
پرستي  ســر
ن  نــــــا ز
 ، ست پر سر
ي  نم هــا خا
مطلقــه و فرزندان 
ايشــان تـــا سن 
اشتغال و... است وي 
توضيح مي دهد در هر 
صــورت به نظر مي رســد 
هزينه هاي فردي و جمعي، 
جسمي و روحي طلاق براي 
فــرد و جامعــه بيشــتر از 
هزينه هاي احتمالي ازدواج 

است.

»كسبوكار«دلايلاقتصاديطلاقرابررسیمیكند

بازتاب اقتصاد دولتي در سبک زندگي افراد
 گروه كار و كارآفرينی   
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 رییس سازمان صنعت معدن و تجارت لرستان گفت: طرح های آهک هیدراته 
پلدختر، کاغذ سنگ الیگودرز همچنین طرح های زیربنایی توسط شرکت 
ایمیدرو با ۷۰۰ میلیارد تومان اعتبار در دست اقدام می باشد. به گزارش دنیای 
معدن بهمن جعفری روز جمعه در نشست بررسی طرح های سازمان ایمیدور 
اظهار کرد: در سفر آذرماه ریاست محترم جمهوری لرستان در حوزه صنعت، 
معدن و تجارت ۹ مصوبه تصویب شد که سه مصوبه آهک هیدراته پلدختر، کاغذ 
سنگ الیگودرز و احداث طرح پروفیل آلومینیوم در حوزه ایمیدرو )سازمان 
توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران( است. وی افزود: در بازدید از 

کارخانه آهک هیدراته بحث برق و گاز آن منجر به قرارداد شد و عملیات اجرای 
آن در دست اقدام است، خوشبختانه مطالعات طرح پیشنهادی طرح توسعه 
آن هم در دستور کار شرکت تهیه و تولید قرار گرفت که امیدواریم از ظرفیت 
های موجود لرستان استفاده شود. وی ادامه داد: ۱۲۷ میلیارد تومان اعتبار به 
پروژه های زیربنایی لرستان تخصیص پیدا کرد و این پروژه ها در دست اقدام 
است؛ همچنین پروژه گازرسانی به معادن شاغل در شهرستان الیگودرز و دو راه 
دسترسی به معادن شهرستان چگنی و الیگودرز اجرایی خواهد شد. جعفری 
بیان کرد: با توجه به طرح اکتشافی و مطالعات استعدادیابی در شرکت تولید مواد 

معدنی ایران، ۲ پهنه در استانهای مرکزی و اصفهان که بخشی از آن مربوط به 
لرستان می باشد استعدادیابی و منجر به ۶ محدوده فلزی امید بخش شده است. 
وی ادامه داد: این پروژه ها در وزارتخانه در دست بررسی است و زمینه صدور 
پروانه اکتشاف و بحث فرآوری آن فراهم خواهد شد.  رییس سازمان صنعت 
معدن و تجارت لرستان با بیان اینکه در بحث طرح مجتمع فولاد ذوب آهن ازنا 
جلسات متعددی برگزار شده است گفت: ظرفیت های لرستان به وجود ماده 
معدنی دولومیت است و در سازندهای حوزه شهبازان و زون زرند سیرجان این 

ماده وجود دارد که دارای ام جی او های بیش از ۲۰ درصد است.

سرمایه گذاری ۷۰۰ میلیارد تومانی ایمیدور در لرستان
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صنعت و 
معدن

معاون فنی و مهندسی گروه سایپا:
طراحی اســتایل خودرو شاهین 
کاملا داخلی و توسط کارشناسان 

گروه سایپا صورت پذیرفت
معاون فنی و مهندسی گروه خودروسازی سایپا 
با بیان اینکه شاهین اولین محصول خروجی 
از پلتفرم SP۱۰۰ است گفت: در طراحی این 
خودرو علاوه بر اســتانداردهای تعریف شده 
موضوع ایمنی بســیار مدنظر بود و بر همین 
اساس طراحی آن بر اســاس یورو ان کپ سه 
ستاره صورت پذیرفت بدین منظور که استحکام 
بدنه در نمونه ســازی و قطعات مورد نظر قرار 

گرفت.
به گزارش ســایپانیوز، معاون فنی و مهندسی 
گروه ســایپا با اشــاره به طراحی و تولید خودرو 
شاهین گفت: شرکت های خودروساز برای گذر از 
مشکلات کیفیتی، قیمت گذاری و تامین قطعات 
چاره ای ندارند جــز طراحی محصولات جدید و 
شرکت سایپا هم در این زمینه اقدام کرده است. 
او افزود: منظور از پلتفرم قدیمی پلتفرمی است 
که  قابلیت ارتقای کیفی و پاسخ گویی به نیازهای 
جدید را نداشته باشد. در این خصوص سال تولید 
پلتفرم مورد نظر نیست چراکه بعضی از شرکت 
های مطرح دنیا مثل تویوتــا پلتفرمی دارند که 
مربوط به چندین سال قبل است ولی قابلیت ارتقا 

و کاربری دارد و در حال استفاده هستند.
مهدی پازوکی تصریح کرد: سایپا بر این اساس، 
برنامه ای را از ۱۰ سال پیش در دستور کار قرار 
داد و پلتفرم SP۱ را تعریف کــرد و با توجه به 
پیشینه و دانشی که در طول سالیان متمادی 
 به دست آورده بود توانســت از یک پلتفرم در 

کلاس های مختلف بهره بگیرد.

خبر

معاون حمل و نقل وزارت 
راه وشهرســازی با حضور 
در کنفرانــس بین المللی 
تاجیکســتان موقعیــت 
جغرافیایی اســتراتژیک و 
مزیت های لجستیک جمهوری اســلامی ایران را 

تشریح کرد.
به گزارش ایلنا از وزارت راه و شهرســازی، شهریار 
افندی زاده معــاون حمل و نقل راه و شهرســازی 
درباره کنفرانس بین المللی لجستیک و اولویت های 
آن در گسترش ارتباط حمل و نقلی تاجیکستان با 
کشورهای منطقه اظهار کرد: این کنفرانس با حضور 
نمایندگان کشورهای ایران، تاجیکستان، ازبکستان، 
ترکمنســتان، قزاقســتان، ترکیه، چین، روسیه، 
بلاروس و همچنین روسا یا دبیران کل سازمان های 
حمل ونقلی و مراکز علمی و تحقیقاتی کشورها و نیز 

شرکت های حمل و نقلی برگزار شد. 
معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی با اشاره 
به اینکه کشور تاجیکســتان، به عنوان یک مرکز 
لجســتیک قوی در کریدور ترانزیتی شرق-غرب 
می تواند نقش مهمی را در منطقه ایفا کند، گفت: 
ترانزیت کالای چین می تواند از مسیر تاجیکستان 
و از طریق ازبکستان، ترکمنستان به ایران و سپس 

به ترکیه و اروپا ارسال شــود.  وی افزود: همچنین 
ایــن کالای ترانزیت می تواند در آینده با شــرایط 
مناسب و امن، از مسیر تاجیکستان به افغانستان و 
ایران و سپس به ترکیه و اروپا ارسال شود، بنابراین 
ارتباط دو کشور جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
تاجیکستان علاوه بر مزایای دیگری که دارد، نقش 
مهمی برای دو کشور در رابطه با همراه کردن سایر 

کشورهای در مســیر کالای ترانزیت و همچنین 
صــادرات و واردات دوکشــور، نظیر ازبکســتان، 

ترکمنستان و افغانستان خواهد داشت. 
به گفتــه افندی زاده، در مراســمی که در شــهر 
کولاب تاجیکستان انجام شد اولین قطارترانزیتی 
آزمایشی تاجیکستان به ایران از طریق ازبکستان 
و ترکمنســتان با مقصد ترکیه حرکــت کرد که 

می تواند در آینــده با انتقال بــار ترانزیتی چین از 
مسیر قزاقستان یا ترکمنستان به سمت اذربایجان، 
گرجستان به ترکیه و اروپا به مسیر ترانزیتی عبوری 

از ایران تقویت شود.
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرســازی خاطر 
نشــان کرد: در کنفرانس، به موقعیت جغرافیایی 
استراتژیک و مزیتهای لجستیکی جمهوری اسلامی 
ایران بعنوان یک کشور تجاری-لجستیکی اشاره 
شد، کشــور ایران در راستای توســعه و گسترش 
زیرساخت های لجستیکی جمهوری اسلامی ایران 
اقداماتی نظیر تدوین نقشــه راه جامع لجستیک، 
به کارگیــری حمل ونقل چندوجهــی، حمایت از 
ایجاد شرکت های لجستیکی طرف سوم، مشارکت 
بخش خصوصی در توســعه لجستیک، ساماندهی 
زنجیره های تأمیــن کالا، ایجاد و توســعه مراکز 
لجستیکی را انجام داده است و این امر می تواند برای 
افزایش ترانزیت کالا از ایران نقش مهمی را ایفا کند.

افندی زاده افزود: کشــورهای آســیای مرکزی نقش 
مهمی را برای افزایش ترانزیت کالا از ایران می توانند 
داشته باشند، همانطورکه می دانید نخستین اجلاس 
شــش جانبه ترانزیتی وزرا در تهــران در ۸ و ۹ اکتبر 
با کشورهای ترکمنســتان، قزاقســتان، ازبکستان، 
تاجیکستان و قرقیزســتان  فرصتی ارزشمند را برای 
هم افزایی و بهره مندی همه بازیگران عرصه حمل ونقل، 

لجستیک و تجارت در منطقه ایجاد کرد.

در کنفرانس لجستیک تاجیکستان مطرح شد:

 افزایش ترانزیت کالا با کشورهای آسیای مرکزی

در آخرین روز مهر رقم می خورد
عرضه ۱.۸ میلیون تن سنگ آهن 

و فولاد در بورس کالا
تالار محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای 
ایران امروز شنبه ۳۰ مهرماه میزبان عرضه یک 
میلیون و ۱۲۰ هزار تن تن گندله سنگ آهن، 
۷۲ هزار تن آهن اسفنجی، ۷۸ هزار تن شمش 
بلوم، ۵ هزار و ۷۵۰ تن تیرآهن، ۵ هزار و ۱۴۰ 
تن میلگرد کلاف و یک هزار و ۳۷۶ تن ناودانی 
است. ۳۶۷ هزار تن کنســانتره سنگ آهن و 
۲۲۵ هزار و ۱۰۰ تن سنگ آهن دانه بندی در 

تالار حراج باز عرضه می شود.
به گزارش دنیای معدن، تــالار فرآورده های 
نفتی و پتروشیمی بورس کالا نیز در این روز 
شاهد عرضه ۳۰ هزار و ۱۷۸ تن مواد پلیمری، 

مواد شیمیایی و قیر است.
تالار صادراتی هم عرضــه ۲۶ هزار و ۹۲۰ تن 
قیر، ۹۶ تن کریســتال ملامیــن، ۳ هزار تن 
مس کاتد و ۵۰۰ تــن عایق رطوبتی را تجربه 

می کند.
بازار فرعی میزبان عرضه ۱۴ هزار و ۵۳۹ تن 
تخته پالت، میلگــرد کلاف، آنیلین، ضایعات 
فلزی، ضایعات پلاســتیکی، بشــکه خالی، 
ضایعات صندوق چوبی و کنســانتره فسفات 

است.
در مجموع یک میلیون و ۹۵۰ هزار و ۲۸۹ تن 
انواع کالا در تالارهــای مختلف بورس کالای 

ایران عرضه می شود.

مدیر بازاریابی و صادرات ذوب آهن اصفهان 
عنوان کرد :

آماده توسعه صادرات به اروپا 
هستیم

محمد نورانیان راد مدیر بازاریابی و صادرات 
ذوب آهــن اصفهــان در مصاحبــه ای که 
به مناسبت بیســت و نهم مهر ماه، روز ملی 
صادرات انجام شد با تاکید بر اهمیت صادرات 
به عنوان موتور محرک توسعه اقتصادی و رمز 
بقای کشــورها در بازارهای جهانی به تشریح 
عملکرد صادرات این شــرکت طی دو ســال 

اخیر پرداخت.
به گزارش دنیای معــدن، محمد نورانیان راد 
گفت: با توجه به رکود نسبی بازار داخلی طی 
سال های اخیر، توسعه کمی و کیفی صادرات 
محصولات در دستور کار قرار گرفت و با برنامه 
ریزی کلان انجام شــده در حوزه بازاریابی و 
فروش، رشــد قابل توجه حجم صادرات و در 
کنار آن تنوع بخشی به محصولات صادراتی و 

بازارهای هدف انجام پذیرفت.
وی افزود: طی سال گذشته بالغ بر ۴۵ درصد 
محصولات فــولادی ذوب آهــن اصفهان به 
بیش از ۲۰ کشــور مختلف در آســیا، آفریقا 
و اروپا صادر گردیــد ضمن این کــه از نظر 
درآمد صادراتی، عــلاوه بر تحقق بیش از صد 
در صــدی درآمد ارزی پیش بینی شــده در 
بودجه سال گذشــته، مبالغ قابل توجهی نیز  
از محل اســترداد حقوق گمرکــی ورودی و 
همچنین تســویه مالیات بر ارزش افزوده از 
محل پروانه های صادراتی به حساب شرکت 
 برگشت شــدکه این دســتاوردها با توجه به 
سیاســت های کلان دولت در زمینه توسعه 
صادرات غیر نفتی و قطع وابستگی به نفت از 

اهمیت به سزایی برخوردار می باشد.   
مدیر بازاریابی و صادرات ذوب آهن اصفهان 
با تشــریح دســتاوردهای مدیریت صادرات 
از جمله تداوم رشــد صادرات، افزایش تعداد 
بازارهای هدف صادراتــی، افزایش صادرات 
به کشورهای منطقه، آفریقایی، جنوب شرق 
آسیا و اروپا و برگشت بالغ بر ۱۰۰ درصد ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور، 
افزود: این دستاوردها در کنار اخذ هفت لوح 
صادرکننــده نمونه و یک لــوح صادرکننده 
ممتاز سبب شد، ذوب آهن اصفهان در سال 
۱۳۹۹ عنوان تنها مدال آور ملی صادرات در 
صنعت فولاد )بالاترین نشان صادرات کشور( 

را کسب نماید.  
وی گفت: با توجه به ثبت جهانی برند و لوگوی  
ESCO وZOBESCO   و اقدامــات انجــام 
 شده جهت دریافت و تمدید گواهینامه های 
  CARESبین المللی از جمله تمدید گواهینامه
 HOMOLOGATION و دریافت گواهینامه
برای صادرات محصول به اروپا به عنوان اولین 
تولیدکننده داخلی و بــه ویژه صادرات اولین 
محموله میلگرد تولیدی شــرکت به یکی از 
کشور های اروپای شرقی طی سال جاری، این 
مدیریت آماده افزایش صــادرات به بازارهای 

اروپایی می باشد.   

اخبار

گروه صنعت و معدن
News kasbokar@gmail.com

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با نگاه ملی در 
کنار در نظر گرفتن منافع درون بنگاهی با سرمایه 
گذاری در طرح ملی انتقال آب از خلیج فارس به 
فلات مرکزی ایران توانست به نتایج بسیار مهمی 
دســت پیدا کند. درواقع ابر پــروژه ای ملی به 
پشتوانه شرکت های معدنی حاضر در این مسیر 

و استان ها در دستور کار قرار گرفت.
به گزارش دنیای معدن، اما ورود گل گهر دقیقا 
با چه هدفی صورت گرفت که امروز معاون اول 
رییس جمهوری از نقش این مجموعه در اجرای 

پروژه انتقال تقدیر می کند. 
باید در بررسی این موضوع کمی از نگاه منفعتی 
در یک بنگاه اقتصادی فاصله بگیریم. درســت 
است که شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر با 
ســرمایه گذاری در اجرای این طرح توانســت 
دغدغه تامین آب را برطرف کند اما این موضوع 
را باید از نگاه فرا بنگاهی و در بخش منافع ملی 

بررسی کرد. 
معدن سنگ آهن گل گهر نقش موثری در تامین 
مواد اولیه واحدهای تولیدی فولاد دارد. با توسعه 
اکتشــافات در این مجموعه اجرای طرح های 
توسعه ای و تکمیل زنجیره ارزش در دستور کار 

این مجموعه قرار گرفت. 
گل گهر ســعی کرد با تدوین نقشه را ه درست 
و کارشناسی شــده و همچنین اجرای سیاست 
اســتفاده از توان داخلی در تامین تجیهزات و 
صرفه جویی ارزی، پروژه های توســعه ای خود 

را سرعت بخشد. 
گل گهر با چنین سیاستی موفق شد در سال به 
صرفه جویی ارزی )۵۱.۶ میلیون دلار( دســت 

پیدا کند که می تواند این نقدینگی را در اجرای 
ابر پروژه هایی همچون انتقال آب از خلیج فارس 

به فلات مرکزی ایران مشاهده کرد. 
اما درست اهمیت موضوع در جایی دیده می شود 
که تامین آب با اجرای این پروژه منجر به اجرای 
چندین پروژه دیگر می شود که علاوه بر افزایش 
تولید در زنجیره ارزش، اشتغالزایی و آبادانی برای 

منطقه را به همراه دارد.
سرمنشا این سرمایه گذاری ها آسوده خاطری 
از در اختیار داشتن مواد اولیه و زیرساخت های 
لازم خواهد بود. همچنین گل گهر نیز با هدایت 
این پروژه ها یا حضور به عنوان سهامدار چنین 
شــرکت هایی ســهم خود در زنجیره ارزش را 
افزایش داده و جایگاه خود در میان شرکت های 

بورسی را هم ارتقا دهد. 
درنتیجه پشت این سرمایه گذاری فکر و نقشه راه 
درستی بوده که امروز و در سال های پیش رو گل 

گهر می تواند از آن بهره برداری کند.
 این همان بازی دو سر برد یا می توان به زبانه عامه 
تر چند سر برد است که ابتدا به نفع اقتصاد ملی، 
سپس منجر به رشد و توســعه گل گهر خواهد 
شد، در ادامه با اشتغالزایی در طرح های اجرایی 
و پیش رو منجر به توســعه اجتماعی در منطقه 
و جلوگیری از مهاجرت به شــهرهای بزرگ می 
شود و در نهایت حمایت سهامداران از این سهم 
را افزایش خواهد داد و این نقطه ای است که گل 
گهر با تصمیم درست در آن قرار می گیرد و شاید 
سهم ۳۰ درصدی خود از زنجیره ارزش را بیشتر 
کرده و حضور خود در بازارهای داخلی و صادراتی 

را بیش از پیش پررنگ تر نماید.

نقشه راه گل گهر برای منافع ملی، منطقه ای و درون بنگاهی

دنیای معدن: محدودیت های صادراتی محصولات 
صنایع معدنی لغو و صادرات کلیه محصولات صنایع 
معدنی برای کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی واجد 

شرایط امکان پذیر شد.
به گــزارش دنیای معــدن، رضا محتشــمی پور 
معاون معادن و فراوری مواد وزیــر صمت در نامه 
ای به علیرضا پیمان پاک رئیس ســازمان توسعه 
تجارت ایــران اعلام کــرد کــه محدودیت های 
 صادراتی برای محصــولات صنایع معدنی برطرف 

شده است.
در این نامه آمده است: نظر به حکم صادره از سوی 
هیئت عمومی دیوان عدالــت اداری مبنی بر واجد 
ایراد بودن محدودیت صادرات محصولات صنایع 
معدنی کلیه مکاتبات صورت گرفته از ســوی این 
معاونت و دفاتر تخصصی تحت پوشــش مبنی بر 

معرفی واحدهای مجاز به صادرات محصولات شیشه 
ای، سیمان، کاشی و سرامیک، فولاد و محصولات 
فولادی، آلومینیوم، مس و سایر محصولات صنایع 
معدنی، از تاریخ ابلاغ این نامــه کان لم یکن اعلام 
می گــردد و صــادرات کلیه محصــولات صنایع 
معدنــی برای کلیه اشــخاص حقیقــی و حقوقی 
 واجد شــرایط )ذیل مقــررات جاری صــادرات( 

امکان پذیر است.
لطفاً دستور فرمائید در خصوص مراتب فوق اقدام 
لازم معمول و نتیجه اقدامات بعمل آمده را به این 

معاونت ارسال نمایند.
پــس از این نامــه نگاری، گمــرک ایــران نیز به 
گمرکات سراســر کشــور موضوع رفع محدودیت 
 هــای صادراتــی محصــولات صنایــع معدنی را

 اعلام کرد.

با ارسال یک نامه از سوی معاون وزیر صمت؛

محدودیت های صادراتی صنایع معدنی لغو شد
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مخابرات خودسرانه عمل نکند
دريافت هزينه  خدمات صوتی مكالمه ثابت مشروط است

وزیر ارتباطات گفت: موافقت ما با اخذ هزینه  خدمات صوتی مکالمه ثابت مشروط 
بوده و تا وقتی که تضمین شفاف داده نشود مصوبه را ابلاغ نمی کنیم. پیش از این 
اعلام شده بود که افزایش تعرفه هزینه ماهانه تلفن ثابت، در تابستانی که گذشت 
مورد تایید قرار گرفته و ستاد تنظیم بازار افزایش قیمت کارکرد تلفن ثابت را تصویب 
کرده است و درصورت موافقت رگولاتوری و ابلاغ به مخابرات اعمال و اجرایی خواهد 
شد. طبق مصوبه مذکور کاربران تلفن های ثابت استان تهران برای حفظ خط تلفن 
ثابت خود بر اساس جدول جدید پیرامون تعرفه های جدید تلفن ثابت، باید ماهانه 
20 هزار تومان، پرداخت کنند و این هزینه صرفاً هزینه ای است که صاحبان خطوط 
تلفن در پایتخت، در صورت عدم استفاده از خط تلفن و صرفا به منظور نگهداری 
این خطوط باید پرداخت کنند. اما به تازگی اعلام شد که در همین رابطه شورای 
رقابت دستور توقف هرگونه افزایش در هزینه خدمات تلفن ثابت را تا زمان ارایه 

دقیق هزینه تمام شده صادر کرد.
پس از این اتفاق، شرکت مخابرات ایران هم در این راستا اعلام کرده که این شرکت 
همواره تمامی فعالیت های خود را بر اساس قانون تجارت و مصوبات و الزامات حوزه 
رگولاتوری انجام می دهد و با رعایت الزامات قانونی پروانه فعالیت صادره و مصوبات 
هیات مدیره، علی رغم ثابت ماندن تعرفه ها در 12 سال اخیر و رشد چندین برابری 

نرخ ارز و تورم به ارایه خدمات ارتباطی به همه ذی نفعان می پردازد.
بنابر اعلام مرکز ملی رقابت، به استناد بند 5 ماده 58 قانون اجرای سیاست های 
کلی اصل 44 قانون اساسی و با توجه به ماده 3 مصوبه جلسه 466 شورای رقابت با 
موضوع " دستورالعمل نحوه تنظیم هزینه ماهیانه تلفن ثابت"، شرکت مخابرات 
ایران موظف است با استقرار نظام حسابداری بهای تمام شده، نظام خود را به نحوی 
اصلاح کند که هزینه تمام شده هر یک از خدمات تمام شده این شرکت به صورت 
مجزا و دقیق محاسبه شود و در صورت های مالی حسابرسی شده این شرکت درج 
گردد، اما شرکت مخابرات ایران این مصوبه را اجرا نکرده است، لذا تا زمان ارایه دقیق 
هزینه ماهانه تمام شده خدمات تلفن ثابت، مندرج در صورت های مالی حسابرسی 
شده شرکت مخابرات ایران، هرگونه تغییر در هزینه خدمات تلفن ثابت و اخذ وجوه 

اضافی، مغایر مصوبه شورای رقابت بوده و باید به قید فوریت متوقف گردد.
»عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در خصوص مصوبه ستاد 
تنظیم بازار درباره اخذ هزینه بابت خدمات مکالمه صوتی تلفن ثابت که توسط 
مخابرات اجرا شد و سپس با مخالفت شــورای رقابت مواجه شد، اظهار داشت: 
کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات هنوز مصوبه ستاد تنظیم بازار را به شرکت 
مخابرات ایران ابلاغ نکرده بود و در آستانه ابلاغ بود که مخابرات این مصوبه را بدون 

هماهنگی و به شکل غیرقانونی اجرا کرد.
وی ادامه داد: البته وزارت ارتباطات در حال ابلاغ مصوبه بود و با مخابرات برای این 
کار که در اجرای مصوبه پیش دستی کرد حتما برخورد خواهیم کرد. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات افزود: مصوبه ستاد تنظیم بازار در اصل باید از اول شهریور اجرا 
می شد اما مدیران شرکت مخابرات ایران باید می آمدند و برای اجرای این مصوبه 
تضمین می دادند. وی گفت: موافقت وزارت ارتباطات با این اتفاق کاملا مشروط 
بوده است که این افزایش هزینه در راستای منافع مردم رقم خورد و خدای نکرده 
این پول صرف تقسیم سود بین سهامدار نشود؛ ما به عنوان نماینده مردم به شکل 
کاملا مقتدرانه ایستاده ایم تا این اتفاق رخ دهد؛ در غیر این صورت خارج از این باشد 
اجازه این اتفاق را نخواهیم داد. زارع پور تاکید کرد:  تا وقتی که این تضمین ها را به 

طور شفاف به ما ندادند مصوبه را ابلاغ نمی کنیم.

هماهنگی کامل دولت برای اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان
تعريف جايزه نخبگانی برای جامعه معلولان 

سرپرســت معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری گفت: قرار است جایزه 
نخبگانی برای جامعه معلولان تعریف شود. به گزارش معاونت علمی  و فناوری 
ریاســت جمهوری، دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی در مراسم سال تحصیلی 
جدید دانشگاه آزاد اسلامی فرشتگان با بیان اینکه این دانشگاه با اشاره به اینکه 
ایران همواره با نام بزرگان زیادی همراه بوده است گفت: یکی از این بزرگان؛ مرحوم 
باغچه بان است که توانست در روزهایی که در دنیا کسی به قشر ناشنوایان و کم 
شنوایان توجهی نمی کرد برای ارتقای مهارت های آموزشی و دانشی این گروه 

تلاش کند که اثرات و برکات این کار بزرگ همچنان ادامه دارد.
وی افزود: دانشگاه فرشتگان باید تلاش کند به دانشگاه تراز اول در دنیا بدل شود و 
با ارتقای مهارت های این قشر تاثیرگذار در جامعه؛ آنها را برای ورود موثر و مفید به 
جامعه آماده کند. دهقانی فیروزآبادی، مهم ترین وظیفه این دانشگاه را تربیت نیروی 
انسانی متخصص از میان قشر کم شنوا و ناشنوا دانست و بیان کرد: در حال حاضر 
بزرگ ترین چالش این افراد در کشور اشتغال است که این دانشگاه باید تلاش کند 
این گره را از زندگی معلولان باز کند. وی ادامه داد: معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری نیز در این میان سعی می کند با تعریف جوایز و حمایت های نخبگانی به 
این قشر خدمات مناسبی ارائه کند که تقویت آزمایشگاه ها و کارگاه های دانشگاهی 
از جمله این اقدامات است. سرپرست معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
تعریف جایزه نخبگانی برای معلولان را یکی از اقدامات دیگر معاونت علمی در این 
زمینه دانست و گفت: این جایزه را هر سال به فارغ التحصیلان برتر دانشگاه فرشتگان 
ارایه می کنیم. تا قدردان این نیروی انسانی کارآمد در کشور باشیم. وی همچنین با 
تاکید بر اینکه باید توانایی ها و دارایی های تخصصی این اقشار را جدی بگیریم، گفت: 
خداوند در ازای خلا شنوایی، به این افراد بصیرت و توانمندی های دیگری داده است 
که باید این استعدادها و توانایی ها را شکوفا کنیم تا جامعه کم شنوا و ناشنوا به افرادی 
موثر در جامعه بدل شوند. وی ادامه داد: بسیاری از آثار بزرگ هری در دنیا توسط 
همین جامعه ناشنوایان و کم شنوایان عرضه شده است لذا باور داریم  استعدادهای 
خاصی در این بچه ها به ویژه در حوزه هنر، فناوری های نرم و صنایع خلاق وجود 
دارد که باید برای شکوفا کردن آن تلاش کنیم. دهقانی فیروزآبادی همچنین بیان 
کرد: با محوریت دانشگاه فرشتگان که پیش قراول این حرکت شده است تلاش می 
کنیم هم از نظر سخت افزاری نیازهای دانشجویان را رفع کنیم و هم جوایز نخبگانی 

برای این طیف از بچه ها تعریف شود.

اخبار

افراد مشهور از افشای اطلاعات ترس دارند
یکی از بزرگترین شرکت های بیمه سلامت استرالیا، اکنون قربانی یک حمله سایبری شده است. با این حال، ظاهراً مهاجمان نه تنها بر خود شرکت، بلکه بر مشتریان مشهور آن نیز فشار 

وارد می کنند. Medibank، یکی از مهم ترین و بزرگ ترین شرکت های بیمه استرالیا، مورد حمله سایبری قرار گرفته و داده های جمع آوری شده می توانند حساسیت های مربوط به اطلاعات 
سلبریتی ها و چهره های معروف این کشور را داشته باشند. با این حال، مهاجمان با داده های بهداشتی بدست آورده، از خود شرکت بیمه سلامت باج خواهی نمی کنند. در عوض، هدف نیز 
اعمال فشار گسترده بر افراد آسیب دیده است. همچنین گفته می شود که در مجموع تقریباً 1000 سلبریتی و چهره های مشهور و معروف از این حمله سایبری تحت تأثیر قرار گرفته اند.

افزایش مهاجرت به حاشیه 
شــهرها به دلیــل گرانی 
مسکن رد شــهرها و کلان 
شــهرها منجر به رشد بی 
سابقه قیمت مسکن در این 
مناطق شده است. شــهر پردیس، پرند، فردیس، 
هشتگرد و... از نمونه های این شهرهای احداث شده 
در حاشیه کلان شــهرها هستند که در مدت اخیر 
پذیرای شمار بسیاری از مستاجران بوده اند. مسکن 
مهر شــهر پردیس در ابتدای ثبت نام و با آغاز نام 
نویسی برای متقاضیان 50 میلیون تومان در فاز 11 
برای واحد 78 متری بوده که همین واحد امروز در 
فاز یازده پردیس، یک میلیارد و 200 تا یک میلیارد 

و 500 میلیون تومان قیمت گذاری شده است. 
هزینه رهن و اجــاره این واحدها نیز ســر به فلک 
کشــیده اســت. رهن یک واحد 78 متری در فاز 
11 پردیــس از 200 تا 250 میلیــون تومان آب 

می خورد. این در حالی اســت کــه هزینه خرید 
و اجاره مســکن مهــر در فــاز 8 شــهر پردیس 
متفاوت اســت و دلیل آن بزرگتر بودن متراژهای 
آپارتمــان هــای این فاز اســت. در شــهر پرند و 
فردیس نیز اوضاع دســت کمی از شــهر پردیس 
ندارد. هر چند قیمتها کمی پاییــن تر از پردیس 
اســت اما باز هم به دلیل هجوم مردم و مستاجران 
 به این دو شــهر، قیمتها نوســان بســیار زیادی 

دارند.
به هــر ترتیب بررســی قیمت ها در بازار مســکن 
شهرهای پردیس، پرند و هشتگرد حاکی از نرخ های 
نجومی مسکن مهر در این شــهرها است. بررسی 
قیمت ها در بازار مسکن حاکی از نرخ های نجومی 
مسکن های مهر است. واحدهای 80 متری مسکن 
مهر در شــهر پردیس در بازه قیمتی یک میلیارد و 
200 تا یک میلیارد و 700 میلیون تومان خرید و 
فروش می شوند. واحدهای متراژ بالاتر مسکن مهر 
نیز در بــازه قیمتی 2 تا 3 میلیــارد تومان خرید و 

فروش می شوند.
در این بین قیمت واحدهای آزاد مســکن در شهر 

پردیس به 6 میلیارد تومان نیز می رســد. در شهر 
پرنــد نیز قیمت مســکن های مهــر افزایش قابل 
توجهی داشته است؛ بررســی ها حاکی از آن است 
که مســکن های مهر با متراژ پایین تر در شهر پرند 
در بازه قیمتی 700 تا یک میلیارد و 500 میلیون 

تومان خرید و فروش می شوند. در این بین مسکن 
مهرهای هشتگرد در بازه قیمتی ۹00 تا یک میلیارد 
تومان خرید و فروش می شوند و واحدهای آزادساز 
آن نیز در بازه قیمتی یک تا سه میلیارد تومان خرید 

و فروش می شوند.

افزايش حاشيه نشينی جايگزين توليد مسكن دولتی شد 

جهش  قیمت  مسکن  مهر
قيمت مسكن مهر در شهرهای جديد سر به فلك گذاشته است

رونق معاملات مسکن در حاشیه شهرها 
بیت الله ستاریان، کارشناس مسکن 

افزایش معاملات املاک و آپارتمان ها در حاشیه شهرها دلیل افزایش قیمتها بوده است. مسکن در شرایط فعلی ابدا در رکود قرار ندارد. بخش مسکن بیشتر در حالت انتظار قرار دارد و رکود در آن دیده نمی شود. مسکن 
در انتظار برجام و دیگر مسائل کلان اقتصادی قرار گرفته است. بنابراین اینکه عنوان می شود مسکن در رکود قرار دارد کاملا برداشت نادرستی از وضعیت بازار مسکن است. چراکه در مناطقی که واحدهای ارزان قیمت 

وجود دارد معاملات به سرعت در حال انجام است. اما معاملات کلان و بزرگ منتظر مانده اند تا بلاتکلیفی سیاسی و اقتصادی کشور مشخص شود. به همین دلیل معاملات کلان کمتر انجام می شود. 
افزایش قیمت مسکن همانطور که در حاشیه شهرها و شهرهای نزدیک به کلان شهرها اتفاق افتاده در دیگر مناطق نیز دیده می شود. اما چون در این مناطق تقاضای موثری برای خرید و فروش وجود ندارد، رشد قیمتها 
خود را نشان نمی دهد. اما در حاشیه شهرها به دلیل وجود تقاضای موثر، افزایش قیمت خود را نشان می دهد. از سوی دیگر زمانی که به سمت افزایش قیمت مسکن می رویم در این مواقع مهاجرت به حاشیه شهرها و 

مهاجرت معکوس اتفاق می افتد. در این شرایط معاملات رونق می گیرد و افزایش قیمت نمود پیدا می کند. 
متاسفانه این تفکر به اشتباه جا افتاده که اعطای تسهیلات می تواند قدرت خرید را افزایش دهد. این در حالی است که هر چقدر تسهیلات بدهیم و هر امکانی توسط دولت ایجاد شود، تقاضای موثر تحریک می شود. 
اما به دلیل کسری تولید مسکن، قیمتها در بازار افزایش پیدا می کند. تنها راهکار افزایش تولید است. اما نه راه های نخ نمای فعلی که نتیجه اولین طرح آن یعنی مسکن مهر، معطلی متقاضیان برای دریافت واحدهای 

خود پس از بیش از ده سال است. مسکن ظرف 50 سال به بزرگترین مشکل خانوارها تبدیل شد و بیش از 50 درصد درآمد مردم را می بلعد. 
در سالهای اخیر بیش از ۹5 درصد تولید مسکن در اختیار بخش خصوصی بوده است. اما با این تفاسیر چرا این بخش برای تولید مسکن عاجز مانده و نمی تواند جواب نیاز مسکن کشور را بدهد. چرا بخش خصوصی در 

دیگر کشورها علاوه بر پوشش نیاز کشور خود به پوشش نیاز دیگر کشورها نیز پاسخ مثبت داده اند. 
بخش خصوصی در ایران نمی تواند پاسخگوی نیاز مسکن کشور باشد چراکه دست و بال آن با ابزارهای مختلف بسته شده است. برای پوشش این حجم از تقاضا ابزارهای مالی مختلف نیاز است و بانکها هم تمایلی برای 
تامین تسهیلات ندارند. اقتصاد دولتی اجازه مشارکت به بخش خصوصی را نداده است. طرح ساخت یک میلیون مسکن توسط دولت حتی اگر تمام بانکها هم جمع شوند و منابع خود را در اختیار این طرح قرار دهند به 

سرانجام نخواهد رسید. سرنوشت مسکن مهر در انتظار طرح نهضت ملی مسکن است. 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

حسگرهای سرعت سنج موبایل می توانند داده هایی 
از سلامت فرد را ردیابی کنند که ریسک مرگ فرد در 
5 سال آینده را تعیین می کنند. برای این منظور کافی 
است فرد روزانه 6 دقیقه مداوم در روز به مدت یک هفته 

پیاده روی کند.
 این یافتــه نتیجه تحقیقی به رهبری پژوهشــگران 
دانشگاه ایلینوی است که با تحلیل ویژگی های حرکات 
از بازه های پیاده روی 103 هزار و 683 شرکت کننده 
به دست آمده است. محققان متوجه شده اند سرعت 
گام برداشــتن فرد )مدت زمانی که طول می کشد تا 
فرد مسیر خاصی را طی کند( عاملی برای پیش بینی 
ریســک مرگ فرد در 5 سال آینده اســت.  افرادی با 

ریسک مرگ کمتر در بازه گفته شده، گام های متوسط 
تا قدرتمندی بر می داشتند و فعالیت های نشستنی 

آنها کمتر بود.
این مدل پیش بینی براساس شدت راه رفتن در بازه 
های کوتاه یک جانشــین مؤثر برای شــدت فعالیت 
در طول روز است. سرعت ســنج های نصب شده در 
موبایل می توانند جهت دستگاه را ردیابی کنند که این 
امر به نوبه خود اجازه مــی دهد حرکات کاربر ردیابی 

شــود. این تکنیک توســط چند اپلیکیشن از جمله 
MoveSpring و MyFitnessPal استفاده شد و 
محققان با استناد به آنها این فرضیه را بیان کردند که 
حسگرها می توانند اطلاعاتی بیش از فعالیت فیزیکی 

مانند آنکه چه زمان فرد می میرد را پیش بینی کنند.
طی پژوهش شرکت کنندگان پرسشنامه هایی را درباره 
وضعیت سلامت فعلی شان پر کردند و در مرحله بعد 
حسگرهایی پوشیدنی به آنها داده شد تا به مدت یک 

هفته هنگام راه رفتن استفاده کنند. در بیانیه محققان 
آمده است: این حسگرها که روی مچ بسته می شدند با 
حسگرهای موبایل متفاوت هستند. حسگرهای مورد 
استفاده قادر به اســتخراج اطلاعات بیشتری درباره 
شدت پیاده روی از گام های کوتاه تا بلند) یک نسخه 
ازتست پیاده روی روزانه( هستند.  محققان توانستند 
به طور موفقیت آمیز مدل هــای پیش بینی کننده 
ریسک مرگ را تنها با 6 دقیقه پیاده روی در روز تایید 
کنند. مدل های مذکور  داده های حسگر را جمع آوری 
و با ویژگی های دموگرافیک معمول ترکیب کرده اند. 
مولفان تحقیق نوشته اند: روش مقیاس پذیر ما راهی 
برای بررسی ملی ریسک  سلامت افراد فراهم می کند.

صندوق نــوآوری و شــکوفایی به شــرکت های 
دانش بنیانــی که نخبگان برگزیده طرح شــهید 
تهرانی مقدم بنیاد ملی نخبــگان را جذب کنند، 
تســهیلات قرض الحســنه 200 میلیون تومانی 

اعطا می کند.
به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، بنیاد ملی 
نخبگان در راستای ایجاد شــرایطی برای جذب 
دانش آموختگان برتــر در نهادهای فناورانه طرح 
جذب در نهادهای فناورانه مزین به نام »شــهید 

تهرانی مقدم« را طراحی کرده است که برگزیدگان 
این طرح می توانند در نهادهای فناورانه )از قبیل 
مراکز رشــد، شرکت های مســتقر در پارک های 
علوم و فنّاوری، بنگاه های صنعتی و شــرکت های 
دانش بنیان( مشغول به کار شوند و بنیاد بخشی از 
دستمزد برای طی دوره آزمایشی حداکثر سه ماهه 

در نهاد فناورانه به کارگیرنده وی اعطا می کند.
صندوق نوآوری و شــکوفایی نیز در سال »تولید، 
دانش بنیان، اشــتغال آفرین« با همــکاری بنیاد 

ملی نخبگان و با هدف کمک به توســعه نیروی 
انسانی در شرکت های دانش بنیان به عنوان موتور 
محرک اقتصاد دانش بنیان در کشور، به آن دسته از 
شرکت های دانش بنیانی که برگزیدگان این طرح 
را به استخدام خود درآورند، به ازای هر نفر 200 
میلیون تومان تسهیلات قرض الحســنه با دوره 

بازگشت 3 ساله اعطا می کند.
جزئیات نحوه ثبت درخواست و ثبت نام به زودی 
طی فراخوان مشترک صندوق نوآوری و شکوفایی 

و بنیاد ملی نخبگان منتشر خواهد شد. بر اساس 
ضوابط جــاری صندوق نــوآوری و شــکوفایی، 
شرکت های دانش بنیان به ازای جذب افراد دارنده 
مدرک تحصیلی فوق دیپلم و بالاتر با سن کمتر از 
40 سال به شــرط حضور حداقل 3 ماه در لیست 
بیمه، می توانند تا 30 میلیــون تومان )و مجموعاً 
تا ســقف 450 میلیون تومان به ازای جذب 15 
نیروی جدید( از تسهیلات قرض الحسنه 3 ساله 

بهره مند شوند.

از روی نحوه راه رفتن؛

پیش بینی زمان مرگ با حسگر موبایل ممکن شد

توسط صندوق نوآوری و شكوفايی؛

شرکت های دانش بنیان به ازای جذب نخبگان تسهیلات دریافت می کنند

عكس روز-
روز شمار مرگ 
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